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A LIGA Szakszervezetek megnyugvással vette tudomásul a március 9-i
népszavazás eredményeit, amelyek egyértelmûen  a legfelsõbb, közvet-
len demokratikus döntéshozó jogintézmény erejét minõsítik. A több, mint
4.000.000 választópolgár, akik március 9-én véleményt nyilvánítottak a
vizitdíjról, a napidíjról és a tandíjról - ahogyan azt a LIGA Szakszervezetek
is kérte a választóktól - világossá tette a Kormány számára, hogy a társa-
dalmi és szakmai egyeztetéseket mellõzõ, az emberek szociális érdekeit
sértõ döntéseket nem fogadnak el.

A LIGA Szakszervezetek ismételten kéri ezért a Kormányt, hogy gon-
dolja át terveit és szándékait az egészségbiztosítási pénztárakról szóló
törvény végrehajtásával kapcsolatban. Kezdje meg az érdemi tárgyaláso-
kat a törvény ellen népszavazást kezdeményezõ, és máig - a törvényi elõ-
írás kétszeresét kitevõ - 400.000 aláírást összegyûjtõ LIGA Szakszerve-
zetekkel, és a vele együttmûködõ szak- és civil szervezetekkel. Vonja visz-
sza a törvényt még az összegyûjtött aláírások 2008. április 10-i benyúj-
tása elõtt, továbbá írásos megállapodásban rögzítsék, hogy az elkövetke-
zõ öt évben semmilyen formában nem kezdeményezik az egészségbizto-
sításba a magántõke bevonását. 

A LIGA Szakszervezetek és a társult szervezetek továbbra is gyûjtik az
aláírásokat a 2008. február 11-én újra elfogadott, egészségbiztosításról
szóló törvény visszavonását célzó népszavazáshoz. Mivel a kiíráshoz
szükséges aláírások kétszerese összegyûlt, elkerülhetetlenné vált, hogy
még idén ismét egy költséges népszavazásra kerüljön sor. Ennek elkerü-
lésére a Kormánynak ezért nincs más lehetõsége, mint a törvényt hala-
déktalanul visszavonni, és tárgyalóasztal mellett ötéves megállapodást
aláírni a népszavazást kezdeményezõkkel. A Kormány eddigi hajlandósá-
gát megtapasztalva - fenntartva, hogy a népszavazás költségei szükség-
telenül terhelnék a magyar állampolgárok adóforintjaiból álló költségvetést
-, alternatív megoldásként a LIGA Szakszervezetek támogatja a FIDESZ
Magyar Polgári Szövetség törvénymódosító javaslatait.

LIGA Szakszervezetek

Az egészségbiztosítási pénztárakról és a kötelezõ egészségbiztosítás
természetbeni ellátásai igénybevételének rendjérõl szóló, 2007. de-
cember 17-én T/4221. számon elfogadott törvény hatályon kívül he-
lyezéséért közösen kezdtek népszavazást kezdeményezõ aláírásgyûj-
tésbe a LIGA Szakszervezetek, a Munkástanácsok Országos Szövetsé-
ge és még egy tucat civil szervezet.

A LIGA Szakszervezetek január 9-én tartotta az elsõ sajtótájékoztatót,
ahol Gaskó István elnök informálta a nyilvánosságot a törvény ellen kez-
deményezett „TB mentõ népszavazásról“, majd saját kezûleg aláírta az el-
sõ ívet. Miután a LIGA és szövetségesei megállapodtak a kérdést
benyújtó Albert házaspárral, a Gaskó István vezette szakszervezeti szö-
vetség koordinációs szerepet vállalt, ezért a LIGA székhelyére, a 1068
Budapest, Benczúr utca 41. szám alá kellett továbbítani a honlapunkról is
letölthetõ aláírásgyûjtõ íveket. 

(Folytatás a 8. oldalon)

Sajtóközlemény Sikeres aláírásgyûjtési 
akció a LIGA szervezésében
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A Független Szakszervezetek Demokratikus Ligája a rendszerváltás hajna-
lán, 1988-ban alakult meg. A tömörülés az elmúlt években több ágazati
szakszervezettel bõvült, így napjainkban már az egyik meghatározó érdek-
védelmi szervezetként tartják számon. Olyan markáns érdekvédelmi cso-
portosulásként, amely nem csak a munkavállalók érdekei mellett emeli fel
szavát, hanem a társadalmat
egyetemlegesen foglalkoztató, az
emberek életét jelentõsen meg-
határozó törvényalkotó munkát is
befolyásolja állásfoglalásaival. Az
aktualitásokról, a reprezentativi-
tásról nyilatkozik lapunknak a
LIGA elnöke, Gaskó István. 

- Elnök úr, március ötödike

szinte mérföldkõnek minõsült a

LIGA történetében, s nem csak a

közelgõ népszavazás miatt – a

konföderáció súlyát e naptól

egy közjegyzõi okirat is minõsí-

ti. Ez pedig egyértelmûvé teszi:

a hitelesített taglétszám alapján

a hazai szakszervezeti tömörü-

lések között a LIGA immár a leg-

nagyobbak közé tartozik.

- Valóban, hiszen a számok önmagukért beszélnek, ám érdemes né-
hány gondolat erejéig visszatérni e tény fontosságára, az elõzményekre. A
rendszerváltás óta gyakorlatilag folyamatos számháború dúlt a magyar ér-
dekvédelmi szervezetek között, hiszen sokáig semmilyen dokumentum
nem igazolta egy-egy konföderáció taglétszámát, a sokat hangoztatott
reprezentativitást. A hiteles érdekvédelemhez, a munkavállalókat érintõ
tárgyalások komolyságához azonban hozzátartozik az is, hogy a szak-
szervezeti vezetõk mögött milyen létszámú tagság áll.

Miután a Független Szakszervezetek Demokratikus Ligája kérte a tény-
tanúsítvány felvételét a LIGA tagszervezeteinek 2007. évi összesített tag-
létszámára vonatkozóan: a felmutatott bizonylatok alapján a közjegyzõ
2008. március 5-én megállapította, hogy a konföderációnak százezer hat-
száznegyvennégy hivatalosan regisztrált tagja van. Pontos ismeretekkel –
ahogy már említettem – nem rendelkezünk a többi konföderáció taglétszá-
máról, ám szinte bizonyosak vagyunk abban, hogy százezres tagságunk-
kal a legnagyobbak közé tartozunk. Ezt a „tagrevíziót” elvárjuk valameny-
nyi szakszervezeti tömörüléstõl, s természetesen azt is, hogy nyilvánossá
tegyék adataikat. Ennek megfelelõen lehet ugyanis szavunk és súlyunk az
országos érdekegyeztetõ fórumokon. 

- A népszavazás óta mindössze néhány hét telt el, azt a következ-

tetést azonban máris leszûrhetjük, hogy – jelentõs mértékben a LIGA

aktivitásának – a társadalom elõtt is felértékelõdött a szakszerveze-

tek szerepe.

- Egy friss, márciusi közvélemény-kutatás alapján ismét bizonyossá-
got nyert, hogy a LIGA Szakszervezetek helyes úton jár, amikor kiáll nem
csak a munkavállalók, de jelen esetben – a TB Mentõ népszavazásra
gondolok - minden magyar állampolgár érdeke védelmében. A felmérés
eredményei világosan mutatják, hogy amíg gyakorlatilag minden hazai
intézmény bizalmi mutatója csökkent az elmúlt években, addig a szakszer-
vezetek 37-rõl 41 pontra növelték indexüket.

- Ön miként ítéli meg: a társadalom szimpátiája mennyiben se-

gítheti a munkavállalók érdekeinek érvényre juttatását, hiszen a

tömegkommunikációnak köszönhetõen a LIGA által szervezett vagy

támogatott sztrájkok és demonstrációk a legszélesebb nyilvánosság

elõtt zajlanak?

- Rendkívül feszített hónapok vannak mögöttünk, hiszen a közelmúlt-
ban több, a magyar gazdaság meghatározó szegmensét jelentõ ágazat
munkavállalói, valamint a fegyveres és rendvédelmi dolgozók is kifejtették
álláspontjukat: elégedetlenek a munkahelyi viszonyokkal, sokan félnek az
õket foglalkoztató üzemek bezárásától, a munkanélküliségtõl. Mások a
konvergencia-programból adódó reálbér csökkenés vagy a különbözõ
kedvezmények megvonásától tartanak - ez utóbbiak közé tartoznak a
rendvédelmi szférában dolgozók is. Úgy tûnik: számtalan jelentõs, a gaz-
daság és a munka világát érintõ kérdésben a LIGA azonos hullámhosszon
van a társadalom meghatározó részével – a márciusi népszavazás ered-
ménye is ezt igazolta vissza.

- Március 9-én az urnákhoz járulók elsöprõ többsége, több mint 80%-

a szavazott a kórházi napidíj, a vizitdíj és a tandíj eltörlésére. A LIGA

Szakszervezetek álláspontja e témában közismert, s az egészségbiz-

tosítás tervezett átalakítása kapcsán is hallatják hangjukat. Ismert

azonban az is, hogy a koalíció a már elfogadott törvény „felpuhításá-

val” foglalkozik – mennyiben befolyásolja ez a konföderáció állás-

pontját, feladatait?

- A március 9-i népszavazási kérdések kapcsán a LIGA Szakszerve-
zetek fontosnak tartotta hangsúlyozni, hogy hazánkban a közszolgálta-
tások privatizációja egyes területeken meghaladta az unióban szokásos
mértéket. További piacosítást a közszolgáltatások újabb körében nem tá-
mogatunk, hasonlóan az Európai Szakszervezeti Szövetség törekvései-
hez, amely az egész kontinenst átfogó kampányban lépett fel a közszol-
gáltatások védelme érdekében. Ennek megfelelõen elkötelezettek va-
gyunk a magas színvonalú közszolgáltatások általános és egyenlõ hoz-
záférést biztosító mûködtetésében, amelyben a társadalmi integráció, az
esélyegyenlõség és a társadalmi mobilitás megteremtésének garanciáját
látjuk. 

Az újabb népszavazás elkerülésére a kor-
mánynak egyetlen lehetõsége van: az egész-
ségbiztosítási törvényt haladéktalanul vissza
kell vonnia és végre tárgyalóasztalhoz kell ülnie
a társadalmat képviselõ szakmai és érdekvédel-
mi szervezetek vezetõivel. A kormánynak ezen-
kívül kötelezettséget kell vállalnia arra, hogy a
jelenlegi egészségbiztosítási törvényhez hason-
ló jogszabályt öt évig nem terjeszt a Parlament
elé, vagyis nem kezdeményezi annak elfogadá-
sát. 

Jelenleg tucatnyi civil és egészségügyi szer-
vezet összefogásával már a félmilliót is megha-
ladta azon aláírások száma, melyek a népszava-
zás kiírását szorgalmazzák e témakörben. Úgy
gondolom: a március 9-ei referendumnak vilá-
gossá kellett tennie a kabinet számára, hogy a
konszenzust mellõzõ, az emberek szociális érdekeit sértõ döntéseket nem
fogadja el a társadalom. A magas részvételi arány egyébként elõrevetíti az
egészségbiztosításról esetlegesen megtartandó népszavazás sikerét is.
Az aláírásgyûjtést folytatjuk, s ezeket valószínûleg április 10-én adjuk le
hitelesítésre az Országos Választási Bizottsághoz a többi, még a civileknél
lévõ, mintegy kétszázezer aláírással együtt. 

Süli Ferenc

Húszéves a 
Független Szakszervezetek Demokratikus Ligája
Gaskó István: a százezres taglétszám igazolja a LIGA súlyát

Fotó: K.N.F.
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A munkavállaló orvosokat képviselõ érdekvédelmi szervezet, a Magyar
Orvosok Szövetsége (MOSZ) azért jött létre, mert a jogszabályokból
nem derült ki egyértelmûen, hogy az akkoriban kötelezõ tagsággal mû-
ködõ Magyar Orvosi Kamara (MOK) érdekvédelmi lehetõségei meddig
terjednek. A 2002-ben alakult MOSZ-nak jelenleg mintegy 15 ezer tag-
ja van, és az utóbbi idõben már a szakszervezeti munka felerõsödése
is megindult. Errõl és még sok másról is beszélgettünk dr. Gyenes 
Gézával, a MOSZ elnökével, a LIGA elnökségi tagjával.

Dr. Gyenes Géza, a Magyar Orvosok Szövetségének elnöke – még
a rendszerváltást követõen – háziorvosi szakszervezetet hozott létre,
és bizony végigszenvedte a kezdetek valamennyi szervezési és mód-
szertani nehézségeit. Ennek ellenére nagyon eredményesek voltak, hi-
szen az összes ügyeleti díj pert megnyerték. Akkori tagjaik azt mond-
ták, hogy nem szoktak hozzá az olyan szakszervezethez, amely a tag-
jai érdekében nemcsak hogy elmegy a bíróságra, de még meg is nye-
ri a pereket. A MOK trójai falova a MOSZ, amely - mint a legnagyobb
egészségügyi érdekképviselet - immár szakszervezeti típusú érdekvé-
delmet biztosít az orvosoknak.   

- A Magyar Orvosok Szövetsége (MOSZ) mikor és miért csatlako-
zott a LIGA konföderációhoz?

- A Magyar Orvosok Szövetségét – még a kötelezõ kamarai tagság idején
– 2002-ben jegyezték be. Az akkori szervezet mintegy 600-700 fõs tagság-
gal rendelkezett, aztán amikor – 2007. március 31-én – eltörölték a kötelezõ
kamarai tagságot, 45 ezer orvosnak körlevélben ajánlottuk fel a komoly szol-
gáltatásokat is magába foglaló szakszervezeti tagságot. Késõbb, a 2007. de-
cember 2-i országos küldöttgyûlésünk bizalmából engem elnöknek választot-
tak. Itt hirdetettem meg, hogy életet kell lehelni a dermedt szervezetbe, illet-
ve, hogy kapcsolódjunk be az országos szakszervezeti vérkeringésbe is. 

Számos kedvezõtlen tapasztalatot, a problémáinkhoz való nem meg-
felelõ hozzáállást látva, felvettük a kapcsolatot Gaskó István elnökkel, s
hamar azt lett az érzésünk, hogy progresszív szakszervezetként mûködik
a LIGA. A hallottak és látottak alapján fantáziát láttunk benne, s azt gon-
doltuk, hogy a LIGA konföderáció – a hagyományos szakszervezetekhez
képest – a maga harcosságával, illetve bizonyos ügyek markáns képvise-
letével irányt mutathat számunkra is.

Ezért aztán – a megfelelõ elõkészületek után – decemberi küldöttgyû-
lésünk arról is döntött, hogy a szakszervezeti konföderációk közül a LIGA
szakszervezetekhez csatlakozunk. Ezt követõen – 2007. december 17-én
– a LIGA kongresszusa döntött felvételünkrõl.

- Milyenek voltak az elsõ tapasztalatok?
- Úgy gondolom, hogy egy tisztességes szakszervezetnek mindig ki kell

mondani, hogy mivel nem ért egyet. Nekünk erre már a fúzió utáni napok-
ban, hetekben lehetõsé-
günk termett, hiszen de-
cemberben volt az ismert
sztrájk-akció. Nekünk,
mint kezdõ szakszervezet-
nek hirtelen nagy falat volt
a sztrájk, de vállaltuk és
meg is tettünk mindent,
amit lehetett. A frissen
megválasztott MOSZ tiszt-
ségviselõink – valljuk meg

õszintén – kevés érdekvédelmi tapasztalattal rendelkeztek. Ennek ellenére:
igaz, elenyészõ, hogy a mintegy 400 egészségügyi intézménybõl csak 
21-ben sikerült rövidebb-hosszabb idejû leállásokat megszerveznünk, de –
magunkhoz, az egészségügyhöz képest – mégis büszkén mondhatjuk el,
hogy Magyarországon még nem volt ilyen mértékû egészségügyi munka-
beszüntetés. Az intézmények mellett egyébként több száz háziorvos is le-
tette a munkát, vagyis aktívan csatlakozott az akciónkhoz.

Visszatérve a LIGA szakszervezethez: a csatlakozást továbbra is jó lé-
pésnek tartjuk, hiszen véleményünk azonos a LIGA konföderáció nézeteivel.
Akkor lesz Magyarországon igazán erõs szakszervezeti érdekképviseleti le-
hetõség, amikor minden munkavállaló egyetért, megérti majd a másik

problémáját, kialakul az ágazatok dol-
gozói közötti szolidaritás. A csúcspozí-
ció pedig az lenne, ha a szakszerveze-
tek rávennék a Kormányt arra, hogy a
vélemények, az ellenvetések formálás-
ban is részt vehessenek. Az a Kor-
mány, amelyik titkolózik, nem kommu-
nikál az érdekképviseletekkel, az nem
kap egyetértést majd a szakszerveze-
tektõl sem.

A konföderációban, a sokszínû 
LIGA szakszervezetekben komoly le-
hetõséget érzünk. A LIGA nem járt ve-
lünk rosszul, és a konföderációnak is
jó lesz, ha megoldódik az egészség-
ügy, az orvosok problematikája. 

- Beszéljen a MOSZ struktúrájá-
ról! Hogyan épül fel és mekkora

tagságot tömörít az orvos-szakszervezet?
- Az országos vezetésünk 3 stabil tisztségviselõbõl, az elnökbõl és 2

alelnökbõl áll. A Küldöttgyûlésünktõl arra is jogot kaptunk, hogy rajtunk kí-
vül – ad hoc jelleggel – téma és helyzet függvényében, maximum 4-5
szakembert még behozhatunk, igénybe vehetünk. Nem akarunk mamut-
szervezet lenni, aminek a vezetõi akkor is ott ülnek, ha kell, ha nem. Ne-
künk nincsenek megyei, területi szervezeteink, ehelyett közvetlenül inter-
neten tartjuk a helyi tisztségviselõinkkel és tagjainkkal a kapcsolatot. 

Tagdíjbevételekbõl élünk, takarékosak vagyunk és csak a szükséges
organizációt tartjuk fenn. Persze elképzelhetõ, hogy a késõbbiekben vál-
toztatunk, és a hatékonyabb mûködés érdekében késõbb specifikáltabb
feladatleosztást alkalmazunk majd. Nem úgy dolgozunk, hogy kitaláltunk
egy klasszikus formációt és ragaszkodunk hozzá, hanem a gyakorlat ol-
daláról szeretnénk megoldani a problémákat. 

Ahány egészségügyi intézmény létezik, annyi (mintegy 460 intéz-
mény) helyen van tagságunk, az egyetemi centrumokban nagyobb létszá-
mú tagszervezeteink is vannak. Az összesen mintegy 15 ezres tagságunk
érdekében jelenleg 170-180 helyen kell MOSZ tisztségviselõt állítani,
szakszervezeti sejtet létrehozni. Létszámunk mintegy 40%-át egyébként a
Budapesten tevékenykedõ orvos-kollégák alkotják. Az intézményi tagság
mellett persze van számos szórványtagunk – javarészt háziorvosunk – is.  

- Milyen munkamódszerekkel dolgoznak, illetve hogyan tudja támo-
gatni tagjait a MOSZ? 

- Problémamegoldási módszerünk úgy néz ki, hogy elemezzük a jog-
szabályi környezetet, majd a megoldást és annak módszertanát is kidol-
gozzuk. Így oldjuk meg most az ügyeleti kérdéseket is: komplett mód-
szertanunk van, amit a munkáltatónak is felajánlunk. 

A jogszabály hiába van leírva, önmagában nem oldja meg a gondot.
Nézeteink szerint az alkalmazás technológiájának a megtalálása vezethet
el a problémás ügyek megoldásához. 

A helyi tisztségviselõinknek az a dolguk, hogy jelezzenek, mi pedig ki-
dolgozzuk a megoldásokat. Ebbõl a „kottából“ pedig vagy megoldja a he-
lyi kolléga, vagy az országos vezetõség egy tagja lemegy és segít lokáli-
san megoldani az ügyet.

A kutyának is sokat kell gyakorolni, hogy megtanuljon ugatni, vagyis a
gyakorlati élet során kell a helyi tisztségviselõinknek elsajátítani az érdek-
képviseleti- érdekvédelmi ügyek megoldását.

Nekünk „buta orvosoknak” azt, hogy miként kell szakszervezetet lét-
rehozni, illetve mûködtetni, még meg kell tanulnunk, ehhez pedig gyakor-
lati idõ kell.

- Hogyan jut el az információ a MOSZ tagjaihoz?
- Weblapunk a Magyar Orvosi Kamara (MOK) honlapján kapott felüle-

tet, de zajlik a fejlesztés és hamarosan immár saját felületen megjelenik
a MOSZ önálló internetes oldala is. Emellett a Magyar Orvosok Lapjában
– jelenleg egy oldalnyi terjedelemben, - emellett e-mailben és a kamarai
hírlevélbõl is a legfrissebb információkról értesülhetnek tagjaink. Amikor
egy tárgyalás véget ér az adott kórházzal, akkor mi azt azonnal tudatjuk,
hírt adunk a történtekrõl. 

Dr. Gyenes Géza: A jogszabály
önmagában nem oldja meg magát!
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Az ágazati kollektív szerzõdésben rögzítve van, hogy legkésõbb január
15-ig meg kell állapodni a bérekrõl, s mivel ez nem történt meg és a mun-
kavállalók követelése is megalapozott, emellett pedig a szükséges forrás
is rendelkezésre áll, a villamosenergia-ipari érdekképviseletek tünteté-
sen tiltakoztak az EdF, az E.On és az RWE béremelési javaslata ellen.

Három villamosipari érdekképviselet - a Bánya- és Energiaipari Dolgo-
zók Szakszervezete, a LIGA-Villamosenergia- és Hõenergia-ipari Szak-
szervezetek, a Villamosenergia-ipari Dolgozók Szakszervezeti Szövetsége
– az ellen tiltakozik, hogy egy többségben privatizált és a nemzetközi tõke
számára is jelentõs profitot hozó ágazat esetén elfogadhatatlan mértékû,
csupán 1,4%-os reálbér növekedést ajánlanak a munkavállalók számára.

A munkáltatói szövetséggel folytatott – március 11-i – tárgyalások
sem vezettek eredményre, ezért a három ágazati szakszervezet a testüle-

ti döntések alapján kö-
zösen megalakították a
Villamosenergia-ipari
Ágazati Sztrájkbizottsá-
got, amely – március
12-én – a német és a
francia nagykövetség
elõtt szervezett tiltako-
zást.

A francia nagykö-
vetség elõtt – mintegy
háromszáz résztvevõ-
vel – lebonyolított tün-
tetés után a nagykövet
helyettese – a petíció
átadásakor – miután
bátorította a demonst-
rálókat, hogy folytas-
sák a tárgyalásokat, azt
mondta Gál Rezsõnek,
a Vdszsz elnökének,
hogy a problémát is-
meri, és továbbítja a
kéréseket a diplomáci-

ai képviselet vezetõjének és az illetékes francia irányítású cégek vezetõi-
nek is. 

A Villamosenergia-ipari Ágazati Sztrájkbizottság képviselõi március
14-én Párizsban, az EdF, Düsseldorfban pedig az E.ON székháza elõtt

tartottak tüntetést.  Dortmundban az RWE Európai Üzemi Tanács ülés ke-
retein belül  egy petíciót adnak át az RWE magas rangú képviselõinek. A
magyar villamosenergia-ipari szakszervezetek európai szintû lobbi tevé-
kenységet kezdtek a  testvér szakszervezeteknél annak érdekében, hogy a
tulajdonosi képviselõket jobb belátásra bírják. 

Gál Rezsõ, a Vdszsz elnöke – a március
14-i, a LIGA székházában lebonyolított sajtótá-
jékoztatón – elmondta, hogy Párizsban és
Düsseldorfban, a helyi szakszervezetek támo-
gatásával, a tulajdonosok székházánál de-
monstráltak és röplapokat osztogattak az akti-
visták. A szakszervezeti vezetõ a villamos-
energia ipari dolgozók szolidaritásáról biztosí-
totta a vasutas dolgozókat, majd hozzátette,
hogy amennyiben nem lesz megállapodás a
munkáltatókkal, akkor a két ágazat együttes til-
takozása is elképzelhetõ. A Vdszsz elnöke a
miniszterelnöknek írt levelet is felolvasta, eb-
ben újra a párbeszéd megkezdésére hívta fel a figyelmet. A tájékoztatón
részt vett Egyed Ferenc, a LIGA Szakszervezetek villamos-energia és hõ-
energia ipari szövetségének (LIGA-VHSZ) elnöke is. 

Március 18-án aláírták a 2008. évi villamosenergia-ipari bér- és szo-
ciális megállapodást. Részletek a www.vd.hu weblapon érhetõek el.

Szita Róbert – Kiséri-Nagy Ferenc

Meg akarták állítani az órát a 
villamosenergia-iparban
Tiltakozás a német és a francia nagykövetség elõtt

Azt gondolom, hogy a legfontosabb húzó- és toborzóerõ: a minden-
napi munka láttatása. Ugyanakkor nem kell nagygyûléseket tartani,
hanem ahol a probléma van – akár 10-15 tagot is érint, - oda le kell men-
ni és törvényesen el kell intézni a munkajogi kérdéseket. Amennyiben fel-
számolunk egy jogszabályi nonszenszt, akkor az nemcsak az orvosok,
hanem minden egészségügyi dolgozó javára is válik. 

Hosszabb távon pedig azt tartom fontosnak, hogy a tagság pozitív ér-
zelmi kötõdést alakítson ki a szakszervezettel. Ez azért lényeges, mert az
orvostársadalom megfélemlített, semmilyen sztrájkkultúrája nincs.
Ugyanakkor, ha egy országos megmozdulásra kellene majd buzdítani, ak-
kor a tagság ezt csak akkor fogadja el, ha egy sikeres és erõs szakszer-
vezet áll mellette, mögötte.  

- Mi okozza a problémát napjainkban az orvosoknak?
- Elsõsorban az egészségügy átszervezésérõl szóló reformpolitika

okozza az orvosok igazi gondját. Ugyanakkor mi világosan látjuk, hogy
szó sincs reformról, ez ,,csupán” pénzkivonás. Mi az igazán szakmai át-
alakítást célzó intézkedéseket tartanánk reformoknak, a mostani intézke-
dések viszont az ellátás minõségét zilálják szét. Példának okáért az új

intézmény, az Állami Egészségügyi Központ (ÁEK) létrehozásakor az elõd-
intézményeknél dolgozó orvosok 35%-át bocsátották el. 

Bizonyos intézmények bezárása, illetve az orvosok fenyegetettsége -
,,fogd be a szádat, mert kirúgunk, - az átszervezés okozza az igazi nagy
problémát, illetve az orvosok törvényes alkalmazása (ügyeletre való fog-
hatóság) is igazán nagy jelentõségû. 

Komoly szakszervezet-politikai kérdés, hogy a régi, szerzett jogainkból
mit tudunk elfogadtatni az új munkaadókkal. Nyilvánvaló, hogy az EU csat-
lakozásig az egészségügyben a túlmunka-terhelésnek csak a csillagos ég
volt a határa. Az orvosok ügyeletbõl ügyeletbe jártak, nem 40-48 órát, ha-
nem több esetben az a munkahelyi nonszensz fordult elõ, amikor ennek a
dupláját is ledolgozták egy hét alatt. Így aztán az átállás, az uniós jogsza-
bályok átvétele, a folyamatos ellátás biztosítottsága nagyon komoly gon-
dot jelentett. Az ügyelettel, az ügyeleti díjjal és egyéb problémákkal kap-
csolatban is a munkáltatókat rá kell szorítani a jogszabályok betartására. 

Az orvosoknál team-munka a szakma, s ezt kellene a leghamarabb el-
érni az érdekvédelemben is.   

Kép és szöveg: Szita Róbert
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Az elmúlt hónapban – a számtalan aktuális szakszervezet-politikai ügy
miatt – hetente tartott ülést a LIGA elnöksége. A következõkben errõl
olvashatnak.

A március 4-i ülésen a LIGA elnökségének 2007. évi beszámolójáról
Horváth Lajos ügyvezetõ alelnök elmondta, hogy a szakszervezet-politiká-
ról, érdekegyeztetésrõl, a szervezet fejlõdésérõl, a nemzetközi kapcsola-
tokról, az oktatásról, a jogi-szakértõi munkáról, valamint a kommunikáci-
óról szóló tartalmi anyag elkészült. Az elnökség - az elhangzott kiegészítõ
javaslatokkal együtt - egyhangúan elfogadta a beszámolót. 

A kormány adó- és járulékcsökkentési terveirõl, majd az „Új tulajdonosi
program”-ról szóló elõterjesztés során Migács Tibor, a szakértõi osztály veze-
tõje elmondta, hogy a jelenlegi célkeresztben a foglalkoztatás és a reálkerese-
tek növelése szerepel, ezért aztán a kormány jelenlegi kommunikációja is az
össznemzeti együttmûködést hangsúlyozza. Ezt követõen több elnökségi tag
is megfogalmazta, hogy a kormány elképzelései akkor érnek majd valamit, ha
a legális foglalkoztatási arány növekedni fog. Kónya Péter társelnök radikális
lépéseket tartott szükségesnek: nem szabad több évre elhúzni a megoldáso-
kat, hiszen az emberek azonnal tisztességesen adóznának, ha elfogadható
adókulcsokat alkalmazna az állam – mondta a társelnök. Dr. Szabó Imre, a
LIGA szakértõje és több elnökségi tag szerint is elsõsorban politikai kampány
jellegû az ,,Új tulajdonosi program“. Ezt  követõen a nemzetközi kapcsolatok

bõvülésének lehetõségeirõl, helyi foglalkoztatási problémákról, a LIGA küszö-
bön álló bõvülésérõl, a vasutassztrájkról és egy ,,más típusú“ május elsejei
szakszervezeti programról is egyeztettek. A vasútnál, a villamosenergia-ipar-
ban és a BKV-nál alakul, illetve alakult ki konfliktus az elmúlt idõszakban, ezért
szolidaritást vállalva, az erõket összegezve kell együttesen fellépni - emelte ki
Gaskó István LIGA elnök.

A március 10-i rendkívüli ülésen a szakszervezeti szövetség 2008.
évi kommunikációs stratégiájáról Fiedler Péter, a LIGA kommunikációs ve-
zetõje kiemelte: a dokumentum fõ mondanivalója a nyitottság, az ismert-
ség, és a világosabb kép megfogalmazása. Ezek mellett a szakszervezeti
konföderáció tagságának további növelését célzó konstruktív intézkedé-
sek is az elõrelépést szolgálhatják. A vitaanyag tárgyalása során Kónya
Péter társelnök elmondta, hogy át kell gondolni, illetve át kell alakítani a LIGA
Harsona terjesztési módját, valamint a weblapot is interaktívvá kell tenni.
Alper László elnökségi tag azt kérte, hogy kiemelt kommunikációs kam-
pány készüljön a versenyszférás szakszervezetekkel kapcsolatban.

A március 19-i rendkívüli elnökségi ülésen a LIGA Szakszervezetek
2008. évi költségvetés tervezetéhez Hangonyi Zoltán fûzött szóbeli kiegészí-
tést. A gazdasági alelnök a tagszervezeti támogatásról, a mûködési- és szol-
gáltatási költségekrõl, a rendezvényekrõl, a bel- és külföldi kapcsolatokról,
valamint a LIGA konföderáció májusra tervezett költözésérõl is szólt. A hoz-
zászólásokat követõen az elnökség elfogadta a költségvetést. A LIGA Szak-
szervezetek 2008. évi oktatási munkatervérõl a Gál Rezsõ társelnök által be-
terjesztett írásos anyaghoz Talabér Zoltán elnökségi tag – a munkaügyi el-
lenõrzési stratégia kapcsán – fûzött szóbeli kiegészítést. A sztrájkok lebo-
nyolítását meg kell tanulni, a sztrájk egymásért való alkalmazását, a szak-
szervezeti fegyver élesítését is el kell sajátítani a LIGA által szervezett kur-
zusokon - tette hozzá Gaskó István elnök. Ezt követõen egyhangúan fogad-
ta el az elnökség a LIGA oktatási tervét. Az elnökség arról is határozott, hogy
LIGA Tanács április 1-jén ül össze. 

Összeállította: Szita Róbert

Aktualitások az elnökség elõtt

A LIGA Szakszervezetek 
(LIGA) nagy hangsúlyt fektet
a szakszervezeti tisztségvise-
lõk továbbképzésére, s ennek
ékes bizonyítékaként 2007-
ben sikeres középfokú tanfo-
lyamokat is lebonyolított a
konföderáció - mondta Han-
gonyi Zotán. A LIGA szakszer-
vezetek gazdasági alelnöke a
- február 18-i - bizonyítvány-
osztáson az eddigi két kurzus
csaknem 50 hallgatója szá-
mára adta át a végzettségét
igazoló okleveleket.

Miután Kozák László, a LIGA
oktatási osztályvezetõje, a
kurzusok fõszervezõje mél-
tatta a tanfolyamon végzet-
tek aktív és szorgalmas
munkáját, kreatív hozzááll-
lását, Hangonyi Zoltán adta át
az okleveleket. A LIGA alelnö-
ke elõször a - tanári kar döntése

alapján - kitûnõ eredménnyel végzettek számára, majd a tanulmányaikat jó
értékeléssel befejezett hallgatók számára adta át a bizonyítványokat.

Az okleveleket a fõvárosi Hotel Délibáb tárgyalójában adták át a szak-
szervezeti tisztségviselõknek.

Sz.R.
Fotó: K.N.F.

Szakszervezeti képzettséget szereztek

Nõ a szakszervezetek bizalmi indexe
A Szonda Ipsos Média-, Vélemény- és Piackutató Intézet 2008. márciusi
felmérése alapján, - amelyet az Országgyûlési Biztos Hivatala számára ké-
szített „az országgyûlési biztosok ismertsége és megítélése a magyar
lakosságban“ címmel - ismét bizonyosságot nyert, hogy a LIGA Szak-
szervezetek helyes úton jár, amikor kiáll nem csak a munkavállalók, de

jelen esetben minden magyar állampolgár szociális érdekei védelmében.
A kutatás eredményei világosan mutatják, hogy amíg gyakorlatilag

minden intézmény bizalmi mutatója csökkent az elmúlt években, addig a
szakszervezetek 37-rõl 41 pontra növelték indexüket.

Forrás: http://www.obh.hu/szonda_ipsos_OBH.doc
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A VDSzSz sztrájk az egész közvélemény figyelmét ismét ráirányította a
magyar vasút helyzetére. A követelések kapcsán azt is megtudhattuk,
hogy ma már a MÁV nem egy céget jelent, sõt az árufuvarozást 2008-
tól egy privatizált társaság végzi. A változásokról a VDSzSz szakértõ-
jét, dr. Szabó Imrét kérdeztem.

- Mit értünk ma Magyar Államvasutak
(MÁV) alatt?

- A MÁV már másfél évtizede egy cégcso-
portot jelent, a korábbi kiszervezések azon-
ban magát az alaptevékenységet nem érintet-
ték. A lényegi változások az elmúlt idõszak-
hoz köthetõk. 

- Miért van szükség a vasút átalakítására?
- Az európai vasúti közlekedésben, mint a

belsõ piac egy
szegmensén, je-
lentõs reform fo-
lyamatok zajla-
nak. A közösségi

vasútpolitika azzal a kihívással nézett szem-
be, hogy folyamatosan csökken a vasúti köz-
lekedés volumene, illetve aránya. A negatív
trend megfordítása érdekében a ’90-es évek
elején jelentõs változtatásokra szánta el ma-
gát az Unió. A közösségi vasútpolitika meg-
alkotói a liberalizációban, a piacok megnyitá-
sában látták a kivezetõ utat, és ennek érde-
kében a vasútvállalatok átalakítását is célul
tûzték ki. Az uniós jogalkotás folyamatában
ún. vasúti csomagokat fogadtak el.

- Az említett vasúti csomagoknak mi a
céljuk?

- Az ún. elsõ vasúti csomag célja a közle-
kedési módok közötti váltás alapjainak leté-
tele, vagyis az árufuvarozás közútról vasútra
történõ áthelyezése. További célkitûzés volt,
hogy a nemzeti monopóliumok versenyhely-
zetbe kerüljenek, a hálózatok megnyíljanak,
az évtizedeken keresztül elhanyagolt vasút-
hálózat korszerûsítése pedig megkezdõdjön. A Bizottság 2002-ben egy
második vasúti jogszabálycsomagot terjesztett be azzal a céllal, hogy fel-
gyorsítsa a teherszállítás liberalizációját. A még végleges elfogadás elõtt
álló harmadik vasúti csomag pedig megnyitná a nemzetközi vasúti sze-
mélyszállítási piacot is a verseny elõtt. 

- A közvélemény viszonylag keveset tud ezekrõl a folyamatokról,
ugyanakkor azt látja, hogy a vasút – miközben a szolgáltatás színvona-
la nem javul – továbbra is jelentõs veszteséggel mûködik...

- Hazánk ennek a folyamatnak jelentõs késéssel, igazából csak 2005 óta,
a Vasúti Törvény elfogadása óta részese, a hazai folyamatok késéssel köve-
tik az európai trendet, és ez nem csak a vasútszabályozásra, hanem a pénz-
ügyi folyamatokra is igaz. A MÁV tõkéje vissza-visszatérõen veszélyben van.
Az elmaradt fejlesztések a vasúti szolgáltatások színvonalának folyamatos
romlását eredményezték, miközben maga a folyamatos mûködés finanszí-
rozása sem megoldott. A jelenlegi tarifaszabályozás értelmében a személy-
szállítás bevételeinek kisebb része származik az utasoktól, ami lehetetlenné
teszi az igényekhez alkalmazkodó üzletszerû mûködést; ugyanakkor az állam
képtelen a rá esõ több mint 70%-os részt megfizetni, ami lehetetlenné teszi
a MÁV közszolgáltatásának megfelelõ színvonalú mûködtetését.

- Mi a helyzet az EU-s pénzekkel, a több ezer milliárdos uniós for-
rás jelentõs része valóban az infrastruktúra fejlesztését szolgálja?

- Azt látjuk, hogy eddig ezek a források döntõ hányadukban a közúti fej-
lesztések forrását képezték. Ugyanakkor a megváltozott uniós közlekedés-
politika sem kedvez az új tagállamoknak. Brüsszel a korábbi „folyosó”
szemléletû infrastruktúra-fejlesztési politika helyett a projektfinanszírozás-
ra tért át, ami elsõsorban a régi tagállamok számára kedvezõ.

- Ha nem a több pénztõl, akkor mitõl fog javulni a magyar vasút
helyzete?

- Említettem, hogy a közösségi vasútpolitika szakít azzal a gyakorlat-
tal, amit úgy jellemezhetünk, hogy a vasút „állam az államban”, magyarul

ugyanolyan piaci szereplõvé válik, mint ahogyan azt látjuk a közúti, vagy
a légi közlekedésben résztvevõ vállalatok esetében. Ennek megfelelõen létre
kell hozni az infrastruktúrakezelõ (pályavasút) és a szolgáltató (vállalko-
zó) vasútvállatokat (operátorok). 

Ezzel párhuzamosan a tagállamoknak biztosítaniuk kell a közszolgálta-
tások mûködõképességét, finanszírozását. Megszûnik ezzel együtt a ke-
resztfinanszírozás, nem lehet a továbbiakban az árufuvarozás nyereségébõl
finanszírozni a személyszállítást, világosan el kell különíteni a vállalkozói te-
vékenységet és a közszolgáltatást, ezáltal biztosítani kell - az államnak,
vagy akár az önkormányzatnak, mint megrendelõnek - ez utóbbi mûködte-
tését. Mind a közösségi intézmények, mind a hazai vasúti hatóság ezeknek
a követelményeknek az érvényesülését szigorúan megkövetelik.

- Most már jobban érthetõek azok a hírek, melyek arról szólnak,
hogy a különbözõ MÁV cégek mûködési engedélyei körül nincs minden

rendben...
- Valóban, úgy tûnik, hogy a Magyar Vas-

úti Hivatalt nem zavarja az, hogy állami válla-
latokat kell akár százmilliós nagyságrendben
bírságolni, vagy akár az engedélyüket is visz-
szatartani, vagy végsõ esetben visszavonni. 

- Említette, hogy Európában ezek a fo-
lyamatok elõbbre tartanak, de milyenek a
tapasztalatok?

- A múlt évben az Európai Parlament je-
lentést fogadott el az „elsõ vasúti csomag”
végrehajtásáról. Ez rámutat arra, hogy a vas-
út részesedése a fuvarozási piacon 2001 óta
stabilizálódik az EU-ban, és a legjobb teljesít-
mény azokban a tagállamokban tapasztalha-
tó, amelyek a közösségi irányelvek kihirdeté-
sét megelõzve elsõként kezdték el megrefor-
málni vasúti ágazatukat és megnyitni a pia-
cot. Azokban az országokban, ahol a vasúti
fuvarozás piacát teljes mértékben megnyitot-
ták, nõtt a vasúti áruszállítás aránya. Ugyan-
akkor jelentõsek még mindig az akadályozó
tényezõk, amik jellemzik a közlekedési ágaza-
tot, így az egyik fõ probléma továbbra is az,
hogy a jelenlegi helyzet nem biztosítja még az

esélyegyenlõséget sem a vasútnak, hiszen míg a kerozin adómentes, a te-
hergépjármûveknek pedig csak bizonyos kiemelt útszakaszokon, autópá-
lyákon kell útdíjat fizetniük, addig a pályadíjat minden vasúttársaságnak
meg kell fizetnie. 

- Mi várható itthon a közeli jövõben, hiszen akár a mellékvonalak
megszüntetése, akár a MÁV hatalmas veszteségei nem azt jelzik, hogy
az európai trendet követnénk. 

- Bizonyos változások mind a szabályozásban, mind a MÁV átalakítá-
sában megkezdõdtek, és a tavalyi évben az állam mind a tõkepótlásban,
mind a költségtérítésben nagyobb forrást biztosított a vasúti alágazatnak.
Nyilvánvaló: elengedhetetlen, hogy az állam a közszolgáltatási kötelezett-
ségét a jövõben megfelelõ mértékben ellentételezze, úgy is, mint tulajdo-
nos, és úgy is, mint megrendelõ. 

Ezzel együtt az államnak a vasútvállalatai vonatkozásában változtatni kell
eddigi magatartásán: a mai napig sem történt meg következetesen az ál-
lam és a vasúttársaság gazdálkodó funkcióinak a szétválasztása, továbbá
tarthatatlan, hogy a mindenkori MÁV-vezetésnek politikusok a közvetlen
munkáltatói, ami nagyon erõs utasítási jogot feltételez. Egyesek szerint Eu-
rópának nincs még egy olyan vasúttársasága, amelynek a menedzsmentje
annyi idõt töltene a minisztériumi bürokratákkal és politikusokkal, mint a
MÁV-é. A mellékvonalakat illetõen is talán változik a közlekedési kormány-
zat álláspontja, hiszen nem ezek a vonalak okozzák a MÁV veszteségeit. 

- Végezetül: mit jelent a szakszervezetek számára ez az átalakulási
folyamat?

- A VDSzSz már a tavalyi küldöttgyûlésén az új munkáltató struktúrá-
hoz alakította szervezetét, ennek megfelelõen módosította alapszabályát.
A következõ idõszak legfontosabb feladata az ágazati mûködésre való át-
állás, ami megkerülhetetlenné teszi mind az ágazati párbeszédbizottság
létrehozását, mind az ágazati kollektív szerzõdés létrehozását.

Lejegyezte: Szita Róbert

Arccal a vasút felé
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(Folytatás a 2. oldalról)
Január 16-án Mádl Ferenc volt köztársasági elnök és Gaskó István a

LIGA Szakszervezetek elnöke megbeszélést tartottak, és egyetértettek ab-
ban, hogy az egészségbiztosítás jelenleg tervezett átalakítása nem szolgál-
ja a magyar állam-
polgárok érdekeit,
az ebben a formá-
ban nem támogat-
ható. Mádl Ferenc a
megbeszélés után
aláírta a LIGA Szak-
szervezetek által
kezdeményezett TB
Mentõ népszavazást
kezdeményezõ aláírásgyûjtõ ívet. 

Január 17-én pedig Ittzés János, a Magyarországi Evangélikus Egyház
elnök-püspöke folytatott megbeszélést Gaskó Istvánnal. Ennek során egyér-
telmûvé vált: egyetértenek abban, hogy az egészségbiztosítás jelenleg folyó
átalakítása nem támogatható. Ezért Ittzés János püspök a legközelebbi – ja-
nuár 31-i – ülésen az országos presbitérium elé is terjesztette az ügyet: itt vi-
tatták meg, miként járulhatnak hozzá a LIGA Szakszervezetek által az egész-
ségbiztosítás részleges magánosítása ellen kezdeményezett népszavazás si-
keréhez. Január 30-án a TB mentõ népszavazást kezdeményezõ és támoga-
tó szakszervezetek vezetõi dr. Erdõ Péter bíborossal tartottak megbeszélést
az egészségbiztosítás átalakításáról, és a népszavazási kezdeményezésrõl. A
tanácskozás végén - miután a bíboros kézjegyével is ellátta a népszavazást
kezdeményezõ aláírásgyûjtõ ívet - közös közleményt is kiadtak.

LIGA zászló alatt
Markotán Károly, a paksi Atomerõmû Munkástanácsok elnöke –

mint mondja a LIGA zászlaja alatt gyûjtött – mintegy tizenegyezer alá-
írást hozott be a LIGA székházába. 

A paksiak egyébként 1999-ben csatla-
koztak a LIGA szakszervezetekhez.
Markotán Károly 2002-óta tagja a LIGA el-
nökségének. A mintegy 500 fõs tagsággal
rendelkezõ szakszervezetnél hamarosan
névváltozás lesz, a 62 esztendõs elnök –
az áprilisi tisztújításon december 31-i ha-
tállyal lemond, de – társelnök marad és
megtartja elnökségi tagságát is a LIGA
szakszervezeteknél. Interjúalanyunk 1996-
óta nyugdíjas, így társadalmi munkában

végzi szakszervezeti tevékenységet, szabadidejében pedig szívesen
„unokázik“, kertészkedik, barkácsol és már horgászengedélye is van.

- Személyesen is több aktivistát kerestem meg, s ennek sikereként –

eddig összesen - mintegy 11 ezer aláírást gyûjtöttünk. Mivel én Kiskõrö-

sön lakom, így Szegeden, Kecskeméten, és a dél-alföldi régió más tele-

pülésein is gyûjtöttem az aláírásokat. 

Noha a fiatalok sok esetben közönyösek voltak, az aktív munkavállalók

teljesen pozitívan álltak hozzá a LIGA kezdeményezéshez, készségesek

voltak, sõt segítettek is. Emellett arra is büszke vagyok, hogy az egyik al-

kalommal Kerpen Gábor, a PDSZ elnöke, a LIGA alelnöke is velünk tartott

a kiskõrösi helyszínre, s az ottani – a sztrájkban is 100%-os aktivitással

részt vett – pedagógusokkal találkozott. Mindvégig a LIGA zászlaja alatt

tevékenykedtünk – ezzel is tovább népszerûsítve konföderációnkat. 

A referendum kiírásához szükséges aláírásokat az ország minden
szegletében, így Vas megyében is több helyen gyûjtötték. A LIGA nyu-
gat-magyarországi regionális szolgáltató irodájának vezetõje, Kiss 
Zoltán és segítõtársai - január 26-án - Kõszegen gyûjtötték az aláírásokat.

A kampány során százával látták el kézjegyükkel az állampolgárok az
íveket. Az irodavezetõ olyan személlyel is találkozott, aki elkért egy alá-
írásgyûjtõ-ívet, majd rövid idõ múlva - egy Kõszeg melletti kisközségbõl,
Cákról - 17 aláírással tért vissza. A nyugat-magyarországi regionális
iroda nemcsak Vasban, Zalában is kampányolt; ott a Munkástanácsok
és a Nagycsaládosok Országos Egyesülete helyi szervezeteivel együtt
gyûjtötték össze a referendumhoz szükséges aláírásokat. 

Gyõrött is nagy erõkkel zajlott az aláírásgyûjtés. A LIGA tagszervezete, a
Rába Munkavállalók Szakszervezete a sétálóutcában, a Baross Gábor út
Arany János utca sarkán minden nap 10-16h-ig egy bérelt faházban bizto-
sított lehetõséget az állampolgároknak, hogy kifejezhessék akaratukat. Alper
Lászlótól, a LIGA elnökségi tagjától megtudtuk, hogy az akció során napon-
ta több százan írták alá az íveket. A helyszínen az emberek többsége egyet-
értett a LIGA kezdeményezésével, többen meg is köszönték, hogy a LIGA
felvállalta az aláírások gyûjtését. Megtudtuk, hogy a fiataloktól, a fõiskolás-
tól a 86 éves nyugdíjasig minden korosztály képviselõje felkereste az alá-
írásgyûjtõ-helyet. A RÁBA Munkavállalók Szakszervezetének vezetõjétõl azt
is megtudtuk, hogy magánakcióban is többen gyûjtöttek aláírásokat.

Az aláírásgyûjtés hetekig folyt a köztereken, országszerte több mint
150 helyszínen, aminek eredményeképpen hetente tízezrével érkeztek a
LIGA székházába az aláírások. Február elsején nyilvános sajtótájékoztató
keretében bejelenthettük, hogy már 160.000 aláírás van a birtokunkban,
míg egy nappal a törvény parlamenti újraszavazása elõtt, február 10-én
már 359.271 aláírás gyûlt össze. Ez példátlan teljesítmény a magyar de-
mokráciában, hiszen soha nem gyûjtött még össze ennyi aláírást 39 nap
alatt, kizárólag civil szervezetekbõl álló szövetség. 

Sajnos azonban mindez nem volt elég az országgyûlési képviselõk
többsége számára, és február 11-én újra megszavazták a törvényt. A gyûj-
tés mégsem fejezõdött be, a LIGA Szakszervezetek a minél nagyobb nyo-
más érdekében a lehetõ legtöbb aláírást kívánja benyújtani április 10-én.
Jelenleg is naponta ezerszámra érkeznek az aláírások, és sokan gyûjtik fo-
lyamatosan az íveket. Hogy jó úton haladunk, jelzi a március 14-i adat,
amely szerint összegyûlt félmillió aláírás, továbbá, hogy a legfrissebb hírek
szerint a nagyobbik koalíciós párt már fontolgatja a törvény visszavonását.  

Ezúton is szeretnénk megköszönni minden egyes aláírónak és minden
aláírásgyûjtõnek a segítségét.

Közben, a március 19-én megtartott rendkívüli elnökségi ülésünkön
Gaskó István, a szakszervezeti konföderáció elnöke felvetette, hogy
amennyiben visszavonja a Kormány az egészségbiztosítás privatizációjá-
val kapcsolatos törvényjavaslatot, akkor - minimálisan öt évre szóló - ga-
ranciákat tar talmazó megállapodást kezdeményezhetne a LIGA a
Gyurcsány-kabinettel. Ezt követõen több elnökségi tag is megfogalmazta,
hogy igazi garanciát a népszavazási folyamat véghezvitele jelentene.

Írta és összeállította: Fiedler Péter és Szita Róbert
Fotók: Kiss Zoltán, Kiséri-Nagy Ferenc és Szita Róbert

Sikeres aláírásgyûjtési akció a LIGA szervezésében
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A PDSZ, az Élõlánc, a MANTE és a PDSZ közös akció-
jaként futottak a tiltakozók Telkibányától Budapestig
egymást váltva. A Parlament elõtt átadták a kistelepülések
üzeneteit és az Élõlánc a kisiskolákért mozgalom sza-
kpolitikai ajánlásait a Parlament elnökének. Kerpen
Gábortól, a PDSZ elnökétõl megtudtuk: a cél az volt, hogy
az egymást váltó kisiskolák „futóláncszemei” egymásba
kapcsolódjanak, a lánc ne szakadjon meg sehol. 

A program kezdõnapja március 27., befejezõ napja pedig március 31 volt.
A futólánc napi 50-70 km-t tett meg. Az egyes iskolák „futóláncszemei” a
saját településüktõl a következõ kisiskolás településig futottak, a távolság

függvényében egymást váltva. Valamennyi csatlakozó
iskola maga döntötte el, hogy milyen létszámban csat-
lakozik a Futólánchoz. A napi szakaszokon szükség volt
kísérõ autókra, kerékpárokra, és a 10 km-nél hosszabb
távot vállalók számára frissítésre (víz, üdítõ, keksz,
banán, szõlõcukor, stb.). Minden reggel 9h-kor indul-
tak, a futás irama pedig 6 perc/km és 7 perc/ km között volt, és a domborzattól
függõen változott. Az útvonalon érintett településeken az iskola képviselõje az
iskola elõtt rövid csatlakozási ünnepség keretében nyújtotta át az üzeneteket a
Futólánc küldöttének. A helyi és megyei média bevonása érdekében
együttmûködtünk a települések lakóival, önkormányzataival.

Korrekt együttmûködést ígért a miniszter
Március 3-án Draskovics Tibor igazságügyi és

rendészeti miniszter hivatalában fogadta Kónya Pétert,
az FRDÉSZ elnökét. A közel egyórás megbeszélés
elején a frissen kinevezett miniszter korrekt partner-
séget ígért a szakszervezeteknek. Kónya Péter a SZÉF
mûködésérõl, az állományt leginkább érintõ aktuális
problémákról (szolgálati nyugdíj, bérkérdés stb.) tájé-
koztatta a minisztert. A megbeszélés végén a tárgya-
lófelek megállapodtak abban, hogy a közeljövõben

konkrétan is számba veszik az állományt leginkább érintõ problémákat és
a lehetõségekhez mérten súlyozottan elkezdik a közös megoldáskere-
sést.

Találkozó az új igazságügyi és rendészeti miniszterrel

Bemutatkozó látogatáson fogadta a szaktárca égisze alatt mûködõ
szakszervezetek vezetõit Draskovics Tibor. A frissen kinevezett igazság-
ügyi és rendészeti miniszter - többek között - Pongó Gézát, az FRSZ fõtit-
kárát, Katus Károlyt, az RVE elnökét és Fabók Ferencet, az FBVSZOSZ el-
nökét is vendégül látta. A szakminiszter korrekt partnerség mellett azt
ígérte, hogy a fontos döntések meghozatala elõtt mindenképpen egyeztet-
ni, konzultálni fog az érdekvédõkkel. A szakszervezeti vezetõk az állo-
mányt leginkább érintõ aktuális problémákról (szolgálati nyugdíj, bérkér-
dés stb.) tájékoztatták a minisztert. 

Küldöttgyûlés elõtt 
Az FRDÉSZ elnökség – március 11-i – ülésének napirendjén a 2007.

évi elnökségi beszámoló és a 2007. évi zárszámadás tervezetének meg-
vitatása és elfogadása után a szakszervezeti szövetség Alapszabályának
módosításáról tárgyaltak. Miután az Alapszabály egyes pontjait részle-
tesen is megvitatták, az elnökség tagjai arról határoztak: a dokumen-
tum alkalmas arra, hogy megtárgyalják azt a szakszervezeti szövetség

Küldöttgyûlésén. A tagszervezetek képviselõi ezt követõen a 2008. évi
költségvetésrõl és a lapzártánk után – március 27-én – megrendezett Kül-
döttgyûlés elõkészületeirõl is egyeztettek.

Együttmûködnek
A Független Rendõr Szakszervezet (FRSZ), a Hivatásos Tûzoltók

Független Szakszervezete (HTFSZ), a Honvédszakszervezet (Hosz) és a
Vám- és Pénzügyõrség Független Szakszervezete is együttmûködési
megállapodást kötött a Honvéd Önkéntes- és Magánnyugdíjpénztárral
(HNYP). A szerzõdés értelmében közös reklám- és PR tevékenységet
folytatnak a szervezetek, hiszen a HNYP, valamint a fegyveres- és rend-
védelmi szféra szakszervezetei együttesen érdekeltek abban, hogy a
Pénztár taglétszáma
folyamatosan növe-
kedjen, illetve, hogy
közös tagtoborzást
folytassanak. A meg-
állapodások aláírása-
kor elhangzott, - s ezt
a szerzõdés is rögzíti -
hogy a Pénztár jó hírét
objektív tájékoztatás-
sal, hatékony PR tevé-
kenységgel lehet nö-
velni, illetve, hogy tagjait magas színvonalon kell informálni a pénztári
szolgáltatásokról. A szakszervezetek e célok elérése érdekében vállalják,
hogy reklám- és PR tevékenységet folytatnak az általuk kiadott FRáSZ,
Szúróláng, Egység és Kontroll címû lapokban, illetve a szakszervezetek
honlapjain. A megállapodást az érdekképviseletek vezetõi és dr. Szenes
Zoltán ügyvezetõ igazgató látták el kézjegyükkel. 

Írta és összeállította: Szita Róbert
Fotó: K.N.F. és a szerzõ

Hírek az FRDÉSZ háza tájáról

ÉLÕLÁNC A KISISKOLÁKÉRT
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A gazdasági növekedés lelassulása mind a
szakmai, mind az átlagos szemlélõdõ számára
nyilvánvalóvá tette, hogy a konvergenciaprog-
ram viszonylagos sikerei ellenére jelentõs kor-
rekcióra lenne szükség az eddig követett gaz-
daságpolitikai pályán. A változások szükséges-
ségében mindenki egyetért, ennek irányát,
módját illetõen azonban megoszlanak a véle-
mények. 

A legnagyobb várakozások mindazonáltal kétségtelenül az adó- és já-
rulékrendszert illetõen tapasztalhatók, ami érthetõ is, hiszen a magyar
közteherviselés rendszere egyébként is ezer sebbõl vérzik. A hazai adó-
rendszer bonyolult, áttekinthetetlen, kedvezmények rengetege és kiska-
puk, (adó)kerülõ utak sokasága jellemzi. Ugyanakkor megalapozatlan vá-
rakozások, téves elképzelések, hiedelmek és vélelmek övezik. Kicsit kezd
hasonlítani a magyar focihoz, ami azt is jelenti, hogy egyre többen vannak
azok, akik a kérdés szakértõjének tartják magukat. 

Az alábbiakban megpróbálom az adórendszer átalakításának fõbb irá-
nyait felvázolni, és abból a szempontból értékelni, hogy mik azok az elkép-
zelések, amiket szakszervezeti megközelítésben támogatni lehet. Ezt meg-
elõzõen egy rövid helyzetértékelést tartok szükségesnek, szembesítve az
olvasót néhány általános (és ez által leegyszerûsítõ) megállapítással.

A magyar gazdaság túladóztatott
A modern államok általában jelentõs jövedelmeket vonnak el és centra-

lizálnak. Magyarországon a jövedelem újraelosztásának mértéke 50% kö-
rüli, ami magasnak számít. Ugyanakkor a beszedett adók GDP-hez mért
aránya 38,5% (2005), ami nem tekinthetõ túlzott mértékûnek, az európai
átlagnak felel meg. Közepesen adóztatott gazdaságnak számítunk (némileg
rontja ezt a képet, ha az egyéb elvonásokat, így az illetékeket is hozzávesz-
szük, továbbá 2005-höz képest valószínû, hogy a helyzet csak romlott). 

Ha közelebbrõl nézzük a képet, az már jóval árnyaltabb, és a magyar sze-
mélyi jövedelemadó rendszer torzulását jól mutatja, hogy 2006-ban a 4,5
millió adóköteles jövedelmet szerzõ állampolgárból csak kevesebb, mint 1
millió vallott be évi 2 millió forint feletti jövedelmet és õk fizették meg az ösz-
szes SZJA tömegének 79%-át. Az összes SZJA bevétel 30%-a pedig a 6 mil-
lió forint feletti éves jövedelmû 2,5%-tól származott. Eközben 1 millió ember
egyáltalán nem fizetett adót, míg a fõállású egyéni vállalkozások bevallott
éves átlagos jövedelme nem érte el a 700 ezer forintot sem. A versenytárs
országokban sehol sincs ilyen szélsõséges jövedelem-eloszlás (forrás: GKI). 

Ha az átlagkeresetek szintjén vizsgáljuk a közterhek alakulását, akkor
azt látjuk, hogy az szja. mértéke nem magas, ugyanakkor a munkáltató és
a munkavállaló által fizetett együttes járulék az EU-ban a legmagasabb.

A magas adók miatt gyenge és romló a versenyképességünk
Sokan azt állítják, hogy alacsony adószint az egyenlõ nagyobb ver-

senyképességgel. Ezzel szemben viszont azt tapasztaljuk, hogy Európá-
ban a legadóztatottabb gazdaságok (skandináv államok) a legversenyké-
pesebbek. Nyilván mind az állítás, mind ennek elõbbi cáfolata jelentõs le-
egyszerûsítése a problémának, az azonban nyilvánvaló, hogy a verseny-
képességnek csak egy – ha nem is elhanyagolható része – az adók mér-
téke. Maga az adórendszer, illetve ennek diszfunkcionális mûködése azon-
ban már versenyképességi akadályt jelent, illetve bizonyos adók esetében
már egyáltalán nem lehet eltekinteni az adók versenyképességre gyakorolt
hatásától (társasági adó, iparûzési adó) sem.

Azt is látnunk kell egyúttal, hogy a környezetünkben folyik egy „adó-
verseny”, ami sok esetben adócsökkentéssel, és az egykulcsos adó alkal-
mazásával jár együtt.

Magasak a bérre rakódó terhek, jelentõs a fogyasztást terhelõ adók
aránya, miközben a vagyoni típusú adók elenyészõ részét képezik az
adórendszernek

A kép körülbelül fedi a valóságot. Ami a megállapítás elsõ részét illeti, annak
érzékeltetésére sokan az ún. bér-adóék (a teljes – a biztosítási munkáltatói járu-
lékokkal együtt számított – bérköltségen belül a közterhek aránya) kategóriáját

használják, ami kétségkívül hazánkban a legnagyobb, különösen az átlagkerese-
tek fölött feltûnõen magas. Nem szabad ugyanakkor megfeledkezni arról a tár-
sadalmi-szociális környezetrõl (nyugdíjrendszer, szociális juttatások és ellátá-
sok, intézményrendszer stb.), amiben élünk, tehát a közkiadásoknak mértékérõl
és struktúrájáról, ami jelentõsen determinálja magát az adózás rendszerét is. 

Ami az adóstruktúra átalakításból – és a jövedelemadók csökkentésé-
re – felszabadítható forrásokat illeti, annak ma elsõ számú akadálya a ma-
gas infláció (egyes javaslatok szerint az ÁFA 2-4% pontos emelése lehet-
ne az ellentételezése a járulékok csökkentésének).

A vagyonadók (elsõsorban ingatlanadó) bevezetésének pedig nem utol-
sósorban a társadalmi közhangulat az akadálya, de nem elhanyagolhatóak
az egyéb szempontok sem, (mint pl. az ilyen adók bevezetésével járó ad-
minisztratív többletköltségek, a nyilvántartások elégtelensége, továbbá az
elõkészületekhez, a rendszerbe állításhoz szükséges idõk hossza).

Magyarországon magas a fekete (informális) gazdaság kiterjedtsé-
ge, zavarosak a közpénzügyek, tipikus magatartás az adóelkerülés 

Bár az elmúlt idõszakban kormányzati intézkedések sora született ezt a kér-
dést kezelni, továbbá kétségtelen, hogy mutatkoznak eredmények (80-100 mil-
liárd többlet jelentkezett 2007. évben ezeknek köszönhetõen), egyértelmû, hogy
az adórendszer hatékonyságát nagyban rontják ezek a tényezõk. A köztehervi-
selés jelen állapota súlyos társadalmi igazságtalanságok okozója és hordozója,
a bejelentett foglalkoztatás terhei nagyrészt ennek következtében ilyen magasak. 

A fentiek miatt alacsony a legális foglalkoztatás 
Kétségtelen, hogy hazánkban a foglalkoztatottság szintje (57%) Euró-

pában az egyik legalacsonyabb. A képet közelebbrõl megvizsgálva azon-
ban azt látjuk, hogy ez kizárólag a képzetlen, továbbá a hátrányos rétegek
kirívóan alacsony foglalkoztatása miatt van így. 

A szakképzett és diplomás munkavállalók körében a foglalkoztatottság
ugyanakkor átlagon felüli. Tehát nem igaz az, hogy az adórendszer, a magas
elvonások miatt nem elégséges a munkakínálat, ahogy az sem, hogy sokan
azért nem dolgoznak, mert nem akarnak. Mivel a munkakínálat valóban nem
elégséges sok helyütt, a LIGA nem támogatja az olyan ötleteket sem, mint pl.
az ún. munkateszt, ami azon túl, hogy antiszociális, egy inadekvát válasz is a
foglalkoztatási problémák orvoslására.

A megoldás a radikális adó- és járulékcsökkentés
Az elõbbi érvelésnek megfelelõen tehát hibás az a megközelítés, mi-

szerint az adó, és a járulékok csökkentése következtében emelni lehet a
foglalkoztatottságot, növelni lehet mind a munkaerõ-keresletet, mind an-
nak kínálatát. Ugyanakkor tagadhatatlan annak a jelentõsége, hogy egy
alacsonyabb elvonási mérték elõsegítheti a feketegazdaság kifehérítését.

Mindezek után nézzük a napokban a miniszterelnök által közzétett el-
képzeléseket az adó- és járulékrendszer átalakítására. Peremfeltételként a
Kormány 2-300 milliárd többletforrást jelölt meg.
„szuperbruttósítás”. Minden közterhet a munkavállaló fizet. Mind szja-t,
mind a járulékokat (32%+ EHO) ebbõl a bruttóból a munkavállaló fizeti.

Ez a javaslat már nem csak egy egyszerû adóreformot, hanem egy bér-
reformot is jelent. Vannak támogatói mind a munkaadói oldalon (VOSZ),
mind a munkavállalói oldalon (MSZOSZ), és támogatja ezt az egyik neves
gazdaságkutató intézet is (GKI), de Bokros Lajos is szívesen látná ezt a
megoldást. Progresszív szja. és degresszív járulékok jellemeznék a rend-
szert. Jelentõs jövedelem átcsoportosítást eredményezne, úgy, hogy a ha-
vi 110 ezer felett keresõk jövedelme jelentõsen nõne. Szükséges lenne en-
nek ellentételezéseként a minimálbér jelentõs emelése. Ugyanakkor min-
denki havi 10 ezer forintos egészségügyi fix összegû terhet (kártyapénzt)
fizetne, a nyugdíjas, a gyerek, a szociálisan rászoruló után az állam fizet-
ne. A „szuperbruttósítás” végrehajtása, továbbá a jövedelem átcsoportosí-
tás részbeni ellentételezésére OÉT megállapodásra volna szükség, egyes
ágazatokban (térségekben stb.) az állami kompenzáció is elkerülhetetlen. 

A javaslat nem új, kétségtelenül elõnyös a munkavállalók részére,
ugyanakkor jelentõs feszültségekkel, illetve számottevõ kompenzációs
mechanizmusok igényével járna - rövidtávon, vagy egy lépésben nehezen
elképzelhetõ ennek bevezetése.

Adóreform, bérreform(?) - 
szakszervezeti szemmel

DDrr..  SSzzaabbóó  IImmrree
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A személyi jövedelemadó fókuszú köztehercsökkentés. Személyi jöve-
delemadó csökkentés

I.   Adókulcs 2,5 millió éves jövedelemig 20%, felette 30%
II.  Különadó – 7 millió felett - megszûnik
III. Szakképzési-munkaadói járulék együtt 1,5 százalékponttal csökken
Nehezíti a javaslat értékelését az, hogy – legalábbis a kormányfõ által

bemutatott változatban – több olyan adónem is érintett, ami nem függ
össze a személyi jövedelemadóval (IPA, ingatlanadó, Tao., helyi társasági
adó).  Az ismertetett adómértékek mellett szja. tekintetében 310 milliárd-
dal több maradna az adózóknál. Ez az elképzelés is elsõsorban a maga-
sabb jövedelmûeknek kedvezne. 

Ez javaslat a leginkább támogatható a miniszterelnöki csomagból,
ugyanakkor további kidolgozást igényel, illetve szükséges lenne a többi
adónemtõl elkülönülten, önálló alternatívaként is látni. Ugyanakkor a
felelõtlen „osztogatási” szándékot megfelelõ önmérséklettel kell kezelni,
ezért – az adórendszeren belül – olyan ellentételezést lenne szükséges
tenni, ami a közkiadásokat nem veszélyezteti, de orvosolja a köztehervi-
selésben meglévõ ellentmondásokat.
A járulék fókuszú köztehercsökkentés (GVK javaslat), de ennek egy
módosított változata. Járulékcsökkentés egy lépésben, fokozatos kiter-
jesztéssel. 
I.  Munkáltatói bérjárulék 20-22%-ra csökkentése

- 2009-ben a vállalkozások 10 alkalmazott után, a minimálbér 1,5-2-
szereséig

- 2010-ben 20 fõre, és a kedvezményezettek köre évente szélesedik
- Tételes egészségügyi hozzájárulás 2009-ben felére csökken, 2010-

ben megszûnik
II. Személyi jövedelemadó csökkentése: sávhatára emelés és/vagy adójó-

váírás igénybevétel kiszélesítése
A Kormány egy óvatosabb és fokozatosan érvényesülõ köztehercsök-

kenést lát indokoltnak és kivitelezhetõnek. A vázolt elképzelés egyben a
kkv. szektor – mint a legnagyobb foglalkoztató – támogatását is szolgálja.
A megoldás egyúttal a gazdaság fehérítésére is alkalmas lehet (a célzott
körre tekintettel).

Az eddigi tárgyalások alapján egyértelmû, hogy a munkaadói oldal ál-
tal preferált megoldás a munkabéreket terhelõ járulékok csökkentése, és
tekintettel a munkaadói oldalon a kkv.-t képviselõ szervezetek súlyára,
várható, hogy kellõ támogatottságot szerez a javaslat.

Szakszervezeti megközelítésben ugyanakkor a járulékok védettséget
kell, hogy élvezzenek (ideértve a munkaerõ-piaci alap bevételeit is), hi-
szen valamennyi elkülönített alap egyensúlya, a nyújtott szolgáltatások
kérdése a munkavállalók részére alapvetõ érték és érdek.

Valamennyi változatról el kell mondani, hogy különbözõ adóátrendezõ
lépéseket feltételeznek (kedvezmények szûkítése, ingatlanadó, helyi társa-
sági adó, társasági adó emelése, rehabilitációs járulék emelése, gépkocsi
elszámolás szigorítása, kisebb adóalap szélesítõ lépések stb.). 

Dr. Szabó Imre

Megváltozott a nyugdíjak kiszámítása január 1-
jétõl; a korábbi szabályokhoz képest 6-8 száza-
lékkal csökkent az induló nyugdíjak szintje, és
szigorodtak az elõrehozott nyugdíj melletti
munkavégzés feltételei.

A korábbi szabályok szerint a nyugdíjat nem a
tényleges nettó jövedelem, hanem a személyi jö-
vedelemadóval csökkentett kereset után számol-
ták ki, ami egyes esetekben a kereset nettó ösz-
szegénél magasabb nyugdíjat jelentett.

A január 1-jétõl érvényes szabályok szerint
az induló nyugdíjakat már nemcsak a személyi
jövedelemadóval, hanem a járulékokkal is
csökkentett kereset alapján számolják ki. Ez tovább csökkenti a nyug-
díjak szintjét.

Emeli ugyanakkor a nyugdíjszintet, hogy míg korábban az elõzõ évek
keresetét csak a nyugdíjazást megelõzõ második év szintjére számolták
át, az éves nettó keresetnövekedés beszámításával, addig a jövõben ezt a
nyugdíjazást közvetlenül megelõzõ évig végzik el. Ez a szabály a korábbi-
akhoz képest a nyugdíjazást megelõzõ év nettó keresetnövekedésének
mértékével növeli a nyugdíj alapját.

Új szabály, hogy 1,5 százalékról 2 százalékra emelkedtek a 40 év-
nél több szolgálati idõvel rendelkezõk esetén a nyugdíjaknál évenként

figyelembe vehetõ plusz százalékok. Így például,
ha valaki 42 év munkaviszony után megy nyugdíj-
ba, akkor korábban a nyugdíj alapjául szolgáló ke-
resetének 83 százalékát kapta, 2008-tól viszont
84 százalék ez a mérték.

Továbbra is megmarad az a szabály, hogy
akik a nyugdíjkorhatár betöltése, azaz 62 éves
koruk után - nyugdíjuk megállapítása nélkül -
akár csak egy évvel is tovább dolgoznak, azok
nyugdíja havonta 0,5 százalékkal, évente 6 szá-
zalékkal lesz több.

Szigorúbb szabályok vonatkoznak a nyugdíj
igénybevételével együtt végzett munkára 2008-tól.

Január 1-jétõl az elõrehozott nyugdíjnál legfeljebb csak az éves minimálbért
jelentõ munkajövedelem szerezhetõ. Az éves keretösszeg elérését követõ
hónaptól a nyugdíj folyósításának szüneteltetését kell kérni. A korlátozás
2010-tõl valamennyi elõrehozott nyugdíjban részesülõre vonatkozik majd,
tehát azokra is, akik korábban vették igénybe ezt a lehetõséget. A korlátozás
addig tart, amíg be nem töltik a 62. évet.

A korlátozás nem vonatkozik azokra, akik már betöltötték a nyugdíjkor-
határt, azaz elmúltak 62 évesek - õk továbbra is munkajövedelmük korlá-
tozása nélkül kapják meg nyugdíjukat.

Forrás: www.fn.hu

2008: Új nyugdíjszabályok

A 27/2007. (IX. 29.) SZMM rendelet a 2008. évi munkaszüneti napok
körüli munkarendrõl

A Munka Törvénykönyvérõl szóló 1992. évi XXII. törvény 125. §-ának
(5) bekezdésében kapott felhatalmazás alapján - figyelemmel a köztisztvi-
selõk jogállásáról szóló 1992. évi XXIII. törvény 71. §-ának (2) bekezdé-
sére és a közalkalmazottak jogállásáról szóló 1992. évi XXXIII. törvény 2.
§-ának (3) bekezdésére is -, a szociális és munkaügyi miniszter feladat-
és hatáskörérõl szóló 170/2006. (VII. 28.) Korm. rendelet 1. § a) pontjá-
ban foglalt feladatkörömben eljárva a következõket rendelem el:

1. § (1) E rendelet hatálya - a (2) bekezdésben meghatározott kivétel-
lel - kiterjed minden munkáltatóra, közigazgatási szervre (a továbbiakban
együtt: munkáltató) és az általuk foglalkoztatott munkavállalókra, közalkal-
mazottakra, közszolgálati jogviszonyban állókra (a továbbiakban együtt:
munkavállaló).

(2) E rendelet nem érinti a megszakítás nélkül üzemelõ és a rendeltetése

folytán a munkaszüneti napokon is mûködõ munkáltatónál, illetve az ilyen
jellegû munkakörben foglalkoztatott munkavállalók munkarendjét.

2. § A 2008. évi munkaszüneti napok körüli - a naptár szerinti munka-
rendtõl való eltéréssel járó - munkarend a következõ:

a) április 26., szombat munkanap,
május 2., péntek pihenõnap,

b) október 18., szombat munkanap,
október 24., péntek pihenõnap,

c) december 20., szombat munkanap,
december 24., szerda pihenõnap.

3. § A lakossági ellátást és szolgáltatást végzõ, valamint az általános-
tól eltérõ munkaidõ-beosztásban foglalkoztatott munkavállalók munka-
rendje a 2. §-tól eltérõen is meghatározható.

4. § Ez a rendelet a kihirdetését követõ 8. napon lép hatályba, és 2008.
december 31-én hatályát veszti.

Munkaszünet
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Segíteni, segíteni, segíteni – ha kérik. Ha
nem kérik a segítséget, akkor is akad mun-
ka bõven – mondja a mindenkivel szolgálat-
kész és mindig kedvesen mosolygós dr.
Dancsóné dr. Soós Ilona. A dél-alföldi regi-
onális LIGA iroda érdekvédelmi tanácsadó-
ja szerint az a lényeg, hogy a tagszervezeti
igényeket figyelembe véve kell kialakítani a
szolgáltatási kört. Szegeden – ellentétben a
szombathelyi irodával – megelõzõ mûködé-
si tapasztalat, regionális iroda mindezidáig
nem volt, de most ,,valami megmozdult”...

A LIGA Harsona hûséges olvasói már korábbi cikkeinkbõl jól tudják,
hogy az érdekvédelmi tanácsadó munkája igen szerteágazó, ugyanakkor
kreatív tevékenység. Az alábbiakból azt is megtudhatják, hogy mindemel-
lett izgalmas is ez a munka, mert – mint azt interjúalanyunk is mondja –
a tervezett feladatok mellett mindig jön valami új információ, ami újabb,
eddig nem látott feladatokat indukál.

Bessenyei György Tanárképzõ Fõiskola, Nyíregyháza (1987-1991)
földrajz szakos tanár, népmûvelõ
József Attila Tudományegyetem Bölcsészettudományi Kar, Szeged
(1992-1996) szociológus
Szegedi Tudományegyetem Állam-és Jogtudományi Kar, Szeged
(1999-2004) jogász
Békéscsabai Regionális Munkaerõfejlesztõ és Képzõ Központ, Békés-
csaba (1995) felnõttképzési szakelõadó
Szakmai érdeklõdés: alkotmányjog, munkajog, szociális jog
Szakszervezet: Rendészeti Védegylet
Szakszervezeti tagsági jogviszony kezdete: 1995
Szakszervezeti Szövetség: Fegyveres és Rendvédelmi Dolgozók Ér-
dekvédelmi Szövetsége
Jelenlegi munkakör: LIGA érdekvédelmi tanácsadó 
A Rendészeti Védegylet tisztségviselõje. A függetlenítést megelõzõen
(1992-2004) az Orosházi Határõr Igazgatóságon közmûvelõdési-, tá-
jékoztatási-, képzési szakterületeken, majd a humánszolgálatnál dol-
gozott.

- Mivel foglalkozik az érdekvédelmi tanácsadó, illetve melyek a leg-
fontosabb feladatai itt, a dél-alföldi régióban?

- Mindennel, ami elõ tudja segíteni a LIGA dél-alföldi szervezeteinek
hatékonyabb mûködését. Legelsõ feladatom az iroda mûködési feltétele-
inek megteremtése volt. Ezen munkával párhuzamosan megkezdtem a
Dél-Alföld munkáltatói-és szakszervezeti átvilágítását, az átvilágítást kö-
vetõen lehet hatékonyan végrehajtani a szervezetépítés és szervezetfej-
lesztés feladatait. Legfontosabb feladat a régióban mûködõ tagszerveze-
teknek érdekvédelmi, valamint jogi segítségnyújtás, a munkavállalóknak
segítségnyújtás a munkavállalói jogbiztonság elõsegítése érdekében.
Fontos feladat a régióban tevékenykedõ szociális partnerekkel (munka-
vállalói-, munkaadói- érdekképviseleti szervezetek, települési-, megyei
önkormányzatok, állami foglalkoztatási szerv) történõ kapcsolatfelvétel,
annak érdekében, hogy a régiós szociális párbeszéd minden területén és
minden szintjén a LIGA szervezetek jelen legyenek. A tagszervezetek köz-
ti együttmûködés elõsegítése, valamint a régiós kommunikáció hatéko-
nyabbá tétele is feladataim közé tartozik. Az iroda tagszervezeti igényeket
figyelembe vevõ szolgáltatási köre most formálódik. 

- Milyen régiós és egyéb, a mindennapi tevékenységét segítõ kap-
csolatai vannak?

- A kapcsolatrendszerem a régióban igen széles, azonban inkább a
vezetõkre, mint a munkavállalókra kiterjedõ. A munkavállalói kapcsolat-
rendszer fejlesztésében elsõsorban a már mûködõ szervezetek tisztség-
viselõi, tagjai tudnak segítséget nyújtani.

Emellett a Dél-alföldi Regionális Munkaügyi Tanács (DarMT) tagjaival
is együttmûködök. Idén egyébként én vagyok a DarMT soros elnöke.
Emellett nagyon fontosnak tartom Lipták Istvánnal (PVDÉSZ), a LIGA Dél-
alföldi Regionális Szakképzési Bizottságba delegált tagjával – õ egyéb-
ként együttmûködésre köteles a régiós irodával – kialakult munkakapcso-
latot is. 

- Van-e információ arról, hogy mekkora szakszervezeti tagság érde-
keit kell szolgálni a régióban?

- A LIGA szervezettsége a versenyszférában gyengébb, mint a köz-
szférában, de a közszféra tekintetében is akadnak még tennivalók. A Dél-
Alföld városainak döntõ többségében az FRDÉSZ valamely tagszervezeté-
nek szervezeti egysége jelen van (alap-, tagszervezet, csoport, stb.),
emellett a VDSZSZ szervezeti egységei, az ADU tagszervezetei, valamint
a DÉMÁSZ ZRt. szakszervezetének szervezeti egységei is jelentõs arányt
képviselnek. A PDSZ is több településen megtalálható, elsõsorban a vá-
roskörnyéki kisebb településeken. A tagszervezetek közötti regionális
együttmûködés minimális és a tagszervezetek egy részének nincs is is-
merete régiós szövetségeseirõl, a tisztségviselõk kevés kivételtõl elte-
kintve nem ismerik személyesen egymást.

A fent nevesített LIGA tagszervezetek régióban tevékenykedõ tisztség-
viselõivel személyesen találkoztam, mûködésükrõl tájékozódtam. A
VDSZSZ dél-alföldi területi szerve, az ADU tagszervezetei, a DÉMÁSZ ZRt.
szakszervezetének szervezeti egységei „kvázi régiós szervezeteknek” te-
kintendõk. Irányításukat, vezetésüket, szervezeti rendjüket, anyagi alapju-
kat figyelembe véve szövetségi céljaink megvalósítása érdekében tagsá-
guk alkalmas az egységes, hatékony fellépésre.  A három szervezet kö-
zötti horizontális együttmûködés kialakítását megkezdtem, melynek ered-
ménye hosszú távon realizálódik, terveim szerint elsõsorban szolidaritási
akciókban, együttes fellépésekben.

- A jogsegélyszolgálat is az iroda mûködéséhez tartozik?
- Véleményem szerint igen, melyet a LIGA döntéshozó szerveinek do-

kumentumai is alátámasztanak. A LIGA konföderáció alapszabályában
szerepelnek a következõ feladatok: biztosítani a tagszervezetek közötti
koordinációt, elõsegíteni tagszervezetei szolidáris együttmûködését,
szolgáltatásokat nyújtani a tagszervezetek számára. 

A jogsegély-szolgáltatás egy a LIGA által biztosított számos szolgálta-
tás közül, mely megyénként szervezett - ellátják a LIGA által megbízott jo-
gászok. Amíg a szombathelyi iroda a helyet biztosítja a jogsegélyhez, a
dél-alföldi irodában az érdekvédelmi tanácsadó nyújtja ezt a szolgáltatást.
Ez azt jelenti, hogy a LIGA Szakszervezetek által szükségesnek tartott jo-
gi kérdésekben szakmai tanácsadást, a LIGA Szakszervezetek igényei
szerint iratszerkesztést végzek, de a LIGA Szakszervezetek tisztségvise-
lõi, tagszervezetei jogi képviseletének ellátása peres, illetve peren kívüli
eljárásokban is az én feladatom. 

- Eddigi mûködésed tapasztalataiból kiindulva, merre felé kellene
haladni a LIGA konföderációnak az általad képviselt területen?

- A LIGA a jelenlegi legjobb és legdinamikusabb konföderáció a ma-
gyar szakszervezeti piacon, persze minden szervezet folyamatosan válto-
zik, ám a LIGA – meglátásom alapján – nemcsak változik, hanem fejlõdik
is. Ezt az intenzitású fejlõdést azonban fenntartani igen nehéz lesz, figye-
lembe véve a magyar társadalom súlyos morális válságát.  Hiszem, hogy
az önkéntes szervezõdésû emberi közösségek csak akkor tudnak megfe-
lelõ irányba haladni, ha az emberekben ott lent megfogalmazódik a válto-
zás iránti vágy. 

Minden olyan hatás, amely a hitüket vesztett embereket kimozdítja ki-
látástalan helyzetükbõl, tiszteletre méltó, a LIGA képes is és céljait te-
kintve alkalmas is ilyen hatások kiváltására – az állampolgári minõsé-
günk mellett legalább olyan fontos szelete személyiségünknek munka-
vállalói mivoltunk (a magyar társadalom döntõ többsége nem tulajdo-
nos, hanem munkavégzõ képességét áruba bocsátó, alárendelt helyze-
tû munkavállaló).

Összességében úgy látom, hogy a tagszervezetek közötti koordináció,
a tagszervezetek szolidáris együttmûködésének elõsegítése, a tagszerve-
zetek közötti horizontális együttmûködés kialakítása, fejlesztése lehet az
elsõdleges irány – erre kell haladni. Ezek eredménye pedig elsõsorban
szolidaritási akciókban,  együttes fellépésekben realizálódhat.

A LIGA Dél-alföldi Regionális Szolgáltató Irodájának címe és elér-
hetõségei:

LIGA Szakszervezetek Dél-alföldi Regionális Iroda
6725 Szeged, Indóház tér 11. szám 204. iroda
e-mail: delalfold@liganet.hu
tel.: 06-70-455 0851

Szita Róbert

Szerteágazó, kreatív és izgalmas
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A munkaügyi perek tárgyi költségmentességét is szabályozó 6/1986. (VI.
26.) IM rendelet 2008. február 6-i hatállyal módosult. A munkaügyi pe-
rek kezdeményezõit innentõl kezdve ún. tárgyi költségfeljegyzési jog il-
leti meg. A módosítást megelõzõen indult perekre még a régi szabályok
vonatkoznak.

Mint ismeretes, a munkaviszonnyal, a közszolgálati és a közalkalmazotti
jogviszonnyal, más szolgálati viszonnyal, valamint a szövetkezeti tagsági vi-
szony alapján létrejött munkaviszony jellegû jogviszonnyal kapcsolatos per
(azaz a munkaügyi per) eddig a tárgyi költségmentes perek közé tartozott.

A felmerülõ költségeket az állam elõlegezte, a feleknek tehát nem kel-
lett az illetéket és a felmerülõ költségeket - mint a tanúdíj, szakértõi díj
vagy tolmácsdíj - elõzetesen leróniuk. Ezeket a munkavállaló pervesztes-
sége esetén az állam viselte, a munkáltató pervesztessége esetén viszont
a munkáltatónak mind a költségeket, mind az illetéket meg kellett fizetnie.

A pervesztett munkavállalót a másik fél ügyvédi munkadíjának és készki-
adásának megfizetésére kötelezhette a bíróság.

A tárgyi költségmentesség megszüntetésével ezentúl – pervesztes-
sége esetén - a munkavállalónak is meg kell fizetnie az állam által
megelõlegezett illetéket és felmerült költségeket.

Az illetéket, az esetleges költségeket továbbra sem kell elõzetesen le-
róniuk a feleknek, a per befejezésekor azonban a költségek viselésérõl a
pernyertesség/pervesztesség arányában a bíróság rendelkezik.

A fenti változás egyrészt különösen hátrányosan érinti a munkavállaló-
kat, másrészt a módosításra anélkül került sor, hogy arról az érintett felek-
kel egyeztettek volna. A LIGA Szakszervezetek tiltakozik, és felhívta a Kor-
mányt, hogy a jogszabály végrehajtását azonnal függessze fel, és a kér-
dést haladéktalanul terjessze az Országos Érdekegyeztetõ Tanácson a
szociális partnerek elé.

Megszûnik a munkaügyi perek tárgyi költségmentessége

Jogszerû volt a Balaton Volánnál mûködõ 
szakszervezetünk sztrájkja
A Veszprémi Munkaügyi Bíróság elutasította a Balaton Volán Zrt. kérelmét,
amely a Balaton Volán Zrt. Alkalmazotti Szakszervezet december 17-i sztrájk-
ja jogellenességének megállapítására irányult. A Bíróság megállapította, hogy
a szakszervezet eleget tett együttmûködési kötelezettségének a még elégsé-
ges szolgáltatás teljesítésével kapcsolatban, és – bár egyetértés nem jött lét-
re arról, mely járatok közlekedjenek a sztrájk idején – a munkajog általános

szabályaival egyezõen, rendeltetésszerûen gyakorolta jogait. Megállapította a
Bíróság azt is: önmagában az, hogy a lakosságot alapvetõen érintõ tevékeny-
séget végzõ munkáltatónál a sztrájk gátolja a még elégséges szolgáltatás telje-
sítését, nem szolgálhat alapul a sztrájk jogellenességének megállapításához.

Összeállította: dr. Schnider Marianna jogi szakértõ

A bruttó átlagkeresetek januárban 1,5 százalékkal, a nettó átlagkerese-
tek 0,2 százalékkal mérséklõdtek, a reálkereset - a fogyasztóiár-index
7,1 százalékos növekedése mellett - 6,8 százalékkal csökkent a tavaly
januárihoz képest - közölte a Központi Statisztikai Hivatal.

A költségvetési szférában dolgozók bruttó átlagkeresete januárban a
köztisztviselõi illetményalap 5 százalékos növelése mellett 14,6 százalék-
kal csökkent, a versenyszférában dolgozóké viszont 9,7 százalékkal nõtt ja-
nuárban az egy évvel korábbihoz képest. A januári keresetek a közszférá-
ban a 13. havi keresetnek nem a teljes összegét, hanem csak idõarányos
részét, nyolctizenkettedét tartalmazták, szemben a 2007. évi bázissal.

A teljes munkaidõben alkalmazásban állók átlagos bruttó keresete ja-
nuárban 206,2 ezer forint volt, ezen belül a vállalkozásoknál dolgozóké
179,1 ezer forintot, a költségvetési szervezeteknél alkalmazásban állóké
281,6 forintot ért el. A nemzetgazdasági átlagos nettó kereset 125,1 ezer
forint volt, ezen belül a fizikai foglalkozásúaké 90,9 ezer forint, a szellemi
foglalkozásúaké 162,9 ezer forint.

A legalább 5 fõs vállalkozásoknál és a költségvetési intézményeknél al-
kalmazásban állók száma a nemzetgazdaság egészét tekintve 2008 január-
jában átlagosan 2 millió 725 ezer volt. A költségvetési szférában 710 ezren,
a versenyszférában mintegy 1 millió 934 ezren dolgoztak. A költségvetési
intézményekben összességében közel 5,8 százalékkal csökkent a létszám.

A 215,3 ezer forintos nemzetgazdasági szintû átlagos havi munkajövede-
lem 1 százalékkal volt kevesebb az elõzõ év januárinál. A munkajövedelmen
belül az egyéb munkajövedelem aránya átlagosan 4,2 százalékot tett ki.

A KSH korábbi közlése szerint tavaly decemberben nõtt a bruttó átlagke-
reset 4,8 százalékkal, a nettó átlagkereset pedig 2,2 százalékkal, viszont a
reálkereset 4,8 százalékkal csökkent. A múlt év egészében a bruttó átlagke-
reset 8 százalékkal, a nettó átlagkereset 2,8 százalékkal haladta meg az egy
évvel korábbit, a reálkereset 4,8 százalékkal csökkent. Egy évvel ezelõtt a hi-
vatal azt közölte, hogy 2007 januárjában a bruttó átlagkereset 7,1, a nettó
0,9 százalékkal haladta meg az egy évvel korábbit, a januári reálkereset 6,4
százalékkal csökkent az elõzõ év azonos idõszakához viszonyítva.

Mérséklõdtek az átlagkeresetek - A KSH írja

A Közalkalmazottak Országos Munkaügyi Tanácsa (KOMT) 2008. január
31-én megtartott ülésén kisorsolta, hogy a közalkalmazotti szakszerveze-
tek reprezentativitásának megállapításához, a szakszervezeti tagok létszá-
mának igazolásához a 2008. január 31-i taglétszámot kell alapul venni.

A munkáltatóknál (költségvetési intézményekben) mûködõ szakszer-
vezeteknek (alapszervezeteknek, csoportoknak) igazolniuk kell a 2008.
január 31-ei állapot szerint azoknak a közalkalmazotti jogviszonyban álló
szakszervezeti tagoknak a számát, akiknek szakszervezeti tagdíját a mun-
káltató vonja le az illetménybõl, illetve akik közvetlenül a munkahelyi szin-
tû szakszervezet pénztárába fizetik be a tagdíjat.

Az igazoláshoz a 48/2005. Korm. r. 1. sz. mellékletében található 1. sz.
jelentést kell kitölteni és beküldeni. A jelentést négy eredeti példányban
kell elkészíteni, majd megküldeni a Szociális és Munkaügyi Minisztérium-
nak, a szakszervezet központjába, illetve a munkáltató fenntartójának. Egy
példányt a helyi szakszervezetnek kell megõriznie.  

A szakszervezeti központoknak (területi, ágazati szervezet, országos
szakszervezet) a 2008. január 31-ei állapot szerint kell igazolniuk azoknak

a közalkalmazotti jogviszonyban álló szakszervezeti tagoknak a létszámát,
akik a szakszervezeti központok pénztárába közvetlenül fizetik be a tagdí-
jat. Az igazoláson fel kell tüntetni azt is, hogy a pénztárba befizetõ tagok
mely munkáltatónál (költségvetési intézményben) állnak alkalmazásban.  

Az igazoláshoz a Rendelet 2. sz. mellékletében található 2. sz. jelentést
kell kitölteni három eredeti példányban, és beküldeni a Szociális és Mun-
kaügyi Minisztériumnak, illetve a szakszervezet ágazati (szakmai) köz-
pontjába vagy a LIGA központjába. A harmadik példányt a jelentést kiállí-
tó szakszervezeti központnak kell megõriznie.

A jelentéseket a Szociális és Munkaügyi Minisztérium Munkaügyi
Kapcsolatok és Bérpolitikai Fõosztály Reprezentativitást Megállapító
Bizottság, 1054 Budapest, Alkotmány u. 3. címre, illetve a munkáltató
fenntartója címére kell megküldeni. 

A borítékra rá kell írni: közalkalmazotti szakszervezeti taglétszám igazolás.
A jelentéseket legkésõbb 2008. április 15-ig, eredeti példányban igazolt kül-

deményként (ajánlott vagy tértivevényes küldeményként) kell megküldeni a felso-
roltaknak. A mellékleteket megküldtük e-mailen és letölthetõk a honlapunkról is. 

Újra megállapítják a reprezentativitást
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A PERC akár az SZSZNSZ Közép-Kelet-Európai Koordinációs Bizottsága
„utódszervezetének” is tekinthetõ – de persze mégis teljesen más. (A
PERC a 2006. december elején, a két világszervezet, a Szabad Szakszer-
vezetek Nemzetközi Szövetsége és a WCL egyesülésébõl létrejött Nemzet-
közi Szakszervezeti Szövetségének európai regionális szervezete.) Most a
március 3-i, Brüsszelben megtartott - John Monks, a PERC fõtitkára által
megnyitott, és az elnök, Mikhail Shmakov vezette – ülésrõl olvashatnak…

Ez az új szervezeti egység az ülésen résztvevõk számából ítélve min-
den ITUC tagszervezet számára fontosnak tûnik, mert az európai szakszer-
vezeti konföderációk kivétel nélkül képviseltették magukat, és így talán el-
mondható lesz végre, hogy világszervezetünknek van egy létezõ és mûkö-
dõ európai regionális szervezete. 

A John Monks, a PERC fõtitkára által megnyitott, és az elnök, Mikhail
Shmakov vezette ülés napirendjén az 1. PERC ülés jegyzõkönyvének elfoga-
dása után a nõi és ifjúsági bizottságok képviseleteirõl szóló napirendi pontot
vitatta meg. Az elõterjesztett határozati javaslatok kis változtatásokkal kerültek
elfogadásra, a Nõbizottságban két személyi változás történt. A következõ na-
pirendi téma a 2007. évi PERC beszámoló volt. A PERC által szervezett kü-
lönbözõ szemináriumokat fõként a skandináv (a dán LO, a svéd LO és TCO,
a finn SAK, STTK, AKAVA) és néhány nyugat-európai szervezet (holland FNV,
belga FGTB és CNV, a német részben DGB alapítvány, a FES és az osztrák
ÖGB) támogatásával kerültek megrendezésre a volt szovjet és jugoszláv or-
szágok konföderációinak és az albán szervezeteknek. Volt néhány rendez-
vény, amit az ETUC, az ITUC és az ILO támogatott, sõt egy szemináriumot az
orosz FNPR szponzorált. A fõbb témák: emberi és szakszervezeti jogok, kol-
lektív szerzõdés, nõi esélyegyenlõség, szervezés, szervezési tréning. 

Ezután a PERC 2008. évi munkaprogramjának megvitatása követke-
zett. A munkaterv nagyon ambiciózus, számos, a különbözõ ITUC kihelye-
zett irodák által szervezett lesz, amit különbözõ külsõ forrásokból fedeznek.

A szponzorok nagyjából ugyanazok a szervezetek, melyek eddig is támo-
gatták a PERC EU-n kívüli munkáját. A témák és programok: munkajog,
nõi hálózat, ifjúsági tábor, nõket érintõ munkahelyi diszkrimináció, privati-
záció, stb. A következõ téma egy „napirenden kívüli” kérdés volt, mely
Oroszországgal foglalkozott a közelgõ elnökválasztás tükrében, hallhattunk
egy elõadást az ITUC szakértõjétõl, majd az orosz szakszervezetek, az
FNPR elnökétõl egy, a témához kapcsolódó értékelést. 

Az európai energiapolitika címû napirendi pont elõadója az ESZSZ kon-
föderációs titkára, Joel Decallion volt. Átfogó elemzést adott az energia
kérdéskörérõl és azon belül a klímaváltozással kapcsolatos problémákról,
természetesen mindezt a munkavállalók oldaláról megközelítve. Szó esett
az energiaszektor privatizálásáról. Egyes hozzászólók szerint a klímaválto-
zás elleni fellépés lehet a legfontosabb a szakszervezeti feladat. 

Migráció: a PERC megpróbál majd az ILO-val együttmûködni, kutatáso-
kat végezni. A bevezetõ elemzés szerint Európa országai nagyon különbö-
zõek, ezért eltérõ a migránsokhoz való viszonyuk is. Több hozzászóló sze-
rint egységes európai politikára lenne szükség, mert ha nem lesz ilyen, az
a munkavállalói jogoknak sokat árthat. Volt arra vonatkozó javaslat is, hogy
a PERC dolgozzon ki egy erre vonatkozó javaslatot a jövõ évi PERC VB ülé-
sig. A TUC véleménye szerint a legális migrációval is foglalkozni kell.  

Véleményem szerint a PERC egy laza szervezõdés, talán számunkra is
több benne a lehetõség, mint amit eddig érzékeltünk belõle. Jó lenne, ha a LI-
GA is képes lenne a PERC munkájába valamilyen módon bekapcsolódni, akár
anyagi forrásokat biztosítva támogatóként, akár a tapasztalataink átadásával. 

A következõ PERC VB ülés egy év múlva, 2009-ben lesz. 

A LIGA elnöksége – a március 19-én megtartott rendkívüli ülésén –
úgy döntött, hogy az Európai Szakszervezeti Szövetség április 5-i, ljublja-
nai megmozdulásán a LIGA konföderáció is képviselteti magát – a szerk.

Aktualitások a PERC Végrehajtó Bizottsága elõtt

Beszámoló a szlovák KOZ SR-nél tett látogatásról
A szlovák KOZ SR a legnagyobb szlovák konföderáció, 34 szakmai tag-
szervezete és kb. 350 ezer tagja van. A 34 szakmai szövetségbõl 22 a
versenyszférában tevékenykedik, a többi a közszférában, ebbõl kettõ itt
is, ott is. A konföderációnak összesen kb. 6000 alapszervezete van. A LI-
GA és a KOZ SR kapcsolata hagyományosan jó, az elmúlt évek alatt több
elnöki látogatásra került sor mindkét oldalról. A KOZ SR újonnan megvá-
lasztott elnökének, Miroslav Gazdiknak a meghívására ezúttal a LIGA ve-
zetõségének képviseletében Horváth Lajos ügyvezetõ alelnök és Koller
Erika, a nemzetközi osztály vezetõje látogattak el szlovák barátainkhoz.

A látogatás célja a szokásos eszmecsere, a két ország aktuális politikai
és szakszervezeti helyzetének megvitatása volt. Természetesen nagy ér-
deklõdésre tartott számot a magyar gazdasági és politikai helyzet bemuta-
tása is, különös tekintettel a LIGA eddigi demonstrációira, az aláírásgyûjtõ
akciójára és a márciusi népszavazásra. A KOZ regionálisan is tagozódik, 8
kerületben (megyében) van jelen, de nem mindenhol  mûködik minden te-
rületen. Ahol jelen vannak helyi szinten, ott az adott területi szervezet tárgyal
a regionális önkormányzattal. A KOZ-on kívül létezik még két kisebb szerve-
zet is, egy független keresztény szakszervezet és egy mûvelõdési és kultu-
rális dolgozókat tömörítõ szervezet, melyekkel a KOZ-nak együttmûködési
szerzõdése van, és mivel ezek nem reprezentatívak, így a KOZ képviseli õket
az érdekegyeztetésben,. A szakszervezet szervezés Szlovákiában is bonyolult,
minél kisebb egy vállalat, annál nehezebb szervezni. Gond van a nagyvállala-
toknál is, a nagy autógyárakban (Peagut, KIA) a szakszervezeteknek a gyáron
kívül kell mûködni. A munkavédelemmel is problémák vannak, mert a mun-
káltatók nem tartják be az elõírásokat, nem adnak védõfelszerelést, sõt, a
munkahelyi balesetek után nem akarnak kártérítést fizetni. 

A szlovák gazdasági-politikai helyzet 2006. óta jelentõsen javult a
jobboldali kormány idejéhez képest. Jelenleg a SMER, egy szociáldemok-
rata irányvonalú párt a legnagyobb a kormánykoalícióban, bár vannak
problémák a koalíciós partnerek miatt. 

A parlamenti választások elõtt a KOZ SR minden párttal felvette a kapcso-
latot, a pártok ehhez különbözõen álltak hozzá. Végül azt a pártot támogatták,
melynek a programja a KOZ-éhoz a legközelebb állt, ez a SMER. A SMER-rel
együttmûködési megállapodást is kötöttek, melynek a 80-90%-a benne van a
kormány által tett Szándéknyilatkozatban is. Az együttmûködési szerzõdés, -
melynek a megvalósítása most zajlik,- a konföderáción belül vitákat váltott ki,
mert nem minden szervezet értett azzal egyet, hogy azt meg kell kötni.

A szociális párbeszéd színvonala most sokkal jobb, mint az elõzõ kormány
idején. A mai kormány szociális államot akar építeni, a kollégáink véleménye
szerint, ha a SMER egyedül kormányozna, már teljesítette volna az ígéreteit. 

A 2006. év második felétõl a gazdasági terhek egyenletesebben oszlanak
el, az életszínvonal magasabb lett. Az elõzõ kormány megszüntette a szoci-
ális párbeszédet, melyet a mostani kabinet visszaállított, sõt, 2007. márciu-
sától már tripartid törvény is van, mely megszabja az érdekegyeztetésben va-
ló részvételt, az arányokat. Sajnos azonban az is elõfordul, hogy a kormány
megtárgyal valamit és csak utána terjeszti azt be a szociális partnerekhez. 

2007-ben további törvények is születtek, mint törvény a kollektív
egyeztetésrõl, a munkaegészségügyrõl, munkavédelemrõl és felügyelet-
rõl. Ezeket a törvényeket vállalati szinten nem mindig akarják azonban be-
tartani. Az elõzõ kormány ténykedése az érdekegyeztetés megszüntetésé-
re vonatkozóan vállalati szinten még érezteti hatását. Elfogadott törvény
van a reprezentativitásról is. A törvény értelmében reprezentatív az a szak-
szervezet, melynek legalább 100 000 tagja van, és azok a munkáltatók,
melyek legalább 100 000 fõt foglalkoztatnak. A tripartid testület ennek
alapján 7-7-7 fõvel tanácskozik. Számunkra érdekes, hogy a testületnek
tagja az önkormányzatok szövetsége is, most pedig a szlovák posta sze-
retne belépni. A nyilvántartásba vételnél taglistát kell beadni, amit vita ese-
tén döntõbíró tanulmányoz át, a lista azonban titkos.

A szakszervezetek állami támogatást két területre kapnak, de csak
ezekre. Ennek megfelelõen,  18 M Korona van szociálisan hátrányos hely-
zetûek üdültetésére, amit a KOZ kezel. Ennek az összegnek a mûködteté-
sét is fizeti az állam, de a nem felhasznált összeget vissza kell adni a kor-
mánynak. A kormány biztosít még 20 M Koronát a munkabiztonság ellen-
õrzésére, ebbõl foglalkoztat a szervezet 32 szakképzett felügyelõt, akik
minden év február-március környékén jelentést írnak a Munkaügyi Minisz-
tériumnak. Ez a pénz is csak erre használható fel. 

A találkozó végén a nemzetközi osztály vezetõje összefoglalta a LIGA és a
KOZ eddigi együttmûködését. Kölcsönösen biztosítottuk egymást arról, hogy
a jövõben nem együttmûködési szerzõdéseket akarunk kötni, hanem inkább
a mindennapokban óhajtunk együttmûködni, megmaradva a „tettek mezején”. 

A találkozó végig nagyon kellemes hangulatban telt, mindkét fél na-
gyon fontosnak tartja az együttmûködés folytatását. A találkozó végén
Horváth Lajos alelnök viszontlátogatásra hívta a szlovák kollégákat.

Az oldalt összeállította: Koller Erika
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Elõször kapott a LIGA meghívást a török DISK (Törökországi Haladó
Szakszervezetek) kongresszusára. Az Isztambulban, február 14-17 kö-
zött megrendezett esemény volt a szervezet 13. kongresszusa, melyen
egyúttal megünnepelték megalakulásuk 41. évfordulóját is. A nagyobb
külföldi konföderációk mind jelen voltak, a török kollégák információi
alapján minden szerintük haladó szakszervezeti konföderációt meghív-
tak.

Eljött a három nagy francia konföderáció, CFDT, CGT, FO, a három
olasz, CGIL, CISL, UIL, a német DGB, az osztrák ÖGB, a dán és svéd
LO, az angol TUC, a belga FGTB, az orosz FNPR, a román ALFA Car tel,
a bolgár CITUB. Nemcsak európai küldöttek voltak, hanem a dél-afri-
kai COSATU, a brazil CUT és az argentin CGT-n kívül a palesztin, a fü-
löp-szigeteki, és a dél-koreai szakszervezetek is képviseltették magu-
kat. 

Körülbelül 200 küldött volt jelen, akik állandó bekiabálásokkal „lelke-
sítették” a kongresszust, vagy bírálták a hozzászóló vendégeket. A leg-
nagyobb ellenállást a munkaügyi miniszter felszólalása váltotta ki, aki
eredeti beszédét el sem tudta mondani, inkább az õt ért bírálatokra pró-
bált meg reagálni. Szerinte a munkanélküliség Törökországban kb. 9 %,
amit õ nagyon jó eredménynek tart, de ennek ellentmond a török kollé-
gák értékelése. Szerintük ugyanis a munkanélküliség jóval 20 % felett
van. 

A fõtitkár felszólalásából megtudtuk, hogy a DISK tör ténete három
szakaszra osztható: az elsõ 1967-tõl 1982-ig tar tott, ez idõ alatt a DISK
taglétszáma 690 000 lett. A második szakasz 1982-ben kezdõdött, ami
a konföderáció tör ténetének legszomorúbb idõszaka. Ez idõ alatt
(1992-ig) üldözték a szakszervezeteket, több vezetõt kivégeztek, bör-
tönbe zártak, sokan a börtönben meghaltak, vagy öngyilkosok lettek.
Nagyon sok tagot elbocsátottak, de a szervezet nem adta fel. A harma-
dik szakasz 1992-ben kezdõdött, amikor sok törvényi változás lépett

életbe, és ez a mai napig is tar t. Ma sem mondható el, hogy a török tör-
vények „szakszervezet-barátok” lennének, de ma már nagyon súlyos
szakszervezet-ellenes retorzióktól nem kell tar tani. A fõtitkár a követke-
zõkben elemezte az aktuális politikai helyzetet, amit mind a világpoliti-
ka (Irak, Irán), mind az EU csatlakozás szempontjából kedvezõtlennek
ítél. Aggasztónak tar tja a török EU csatlakozás esélyeit, ezért a jobbol-
dali EU-s országok kormányait és a török parlament legutóbbi döntése-
it (a nõk fejkendõviselésének engedélyezését az egyetemeken) bírálta.
Szerinte egyértelmûen negatív, azaz visszalépés, hogy a nõk ismét val-
lási jelképet viselhetnek. Kifejtette, hogy a DISK demokratikus, függet-
len Törökországot akar, ahol elegendõek a bérek a tisztességes megél-
hetéshez, nincs szegénység és munkanélküliség. Törökországban na-
gyon sok a munkahelyi baleset, és ebben a munkáltatók is hibásak,
mert nagyon sok embert feketén foglalkoztatnak, és nem is akarnak
ezen változtatni. 

A meghívott vendégek közöl a legnagyobb sikert a közalkalmazotti
szakszervezetek (KESK) elnöke aratta. Megtudtuk, hogy a DISK és a
KESK szoros kapcsolatban mûködnek együtt, általában azonos platfor-
mot képviselnek a kormánnyal és a munkáltatókkal szemben. (Törökor-
szágban 4 szakszervezeti központ van, az elõzõeken kívül van még a
HAK-IS és a TURK-IS, mindegyik tagja a nemzetközi szakszervezeti szö-
vetségeknek.)

Fontos volt, hogy részt vettünk ezen a kongresszuson, mert a török EU
csatlakozás miatt a mi tapasztalataink sokat segíthetnek a török kollégák-
nak az EU-ba való belépéshez, és a nemzetközi szolidaritás jegyében fon-
tos képviselni azt, hogy egy olyan ország szervezete mellett állunk, ahol
még ma sem könnyû a szakszervezet puszta léte, ahol még mindig az
alapvetõ emberi és szakszervezeti jogokért nap mint nap meg kell küzde-
ni. 

Koller Erika

DISK kongresszus: 
Bekiabálásokkal „lelkesítettek vagy bíráltak”

Február 15-16 között rendezték meg a portugál CGTP szakszervezet
kongresszusát, ezt megelõzõ napon pedig nemzetközi konferenciát
tartottak. Magyarországról a LIGA képviseletében részt vett Gál
Rezsõ társelnök és dr. Óvári Katalin nemzetközi referens. A konfe-
rencia 60 nemzetközi delegátus részvételével bonyolódott. Érdekes
fõ témája egy új európai fogalom, a „flexicurity“, azaz a rugalmas
biztonság volt.

A bevezetõ elõadást Manuel Carvalho da Silva, a CGTP fõtitkára tartot-
ta. A szakértõi felvezetést António Casimiro professzor tette. A konferen-
cián szót kapott a LIGA társelnöke is. A Kongresszus jól szervezetten, a
hagyományos rend - fõtitkári beszámoló, vita, programalkotás, alapsza-
bály módosítás, választás – szerint folytatódott. A korábbi elnök ismét bi-
zalmat kapott. A kétoldalú tárgyalás során – többek között – az olasz CGIL
szakszervezet nemzetközi osztályának európai vezetõjével, Nicola
Nicolosi-vel volt megbeszélés. Õ egyébként szervezete kezdeményezését
jelezte: A LIGA szakszervezetek vezetõivel szeretne találkozni, erõsíteni
kívánja a kétoldalú kapcsolatokat. 

A fõtitkári beszámoló ill. az ezt követõ elõadás után konzultáció volt. A
nemzetközi delegációk ( 64 ) részben a vitaindító elõadáshoz csatlakoz-
tak, részben helyi problémákat vetettek fel.

A közel 5 órás konferencia fõ gondolatai között szerepelt az EU, az új
kihívás a lisszaboni csúcs után, valamint a „versenyképességi megfelelé-
si” koncepció. Munkavállalói oldalról komoly veszélyeket rejt a „flexibiz-
tonság” névvel illetett neoliberális gazdaságfilozófia. Alapkérdés a biztonság,

mint emberi szükséglet. Ennek vonatkozásában, mint veszély a terroriz-
mus ill. a bûnözés van elõtérben, holott rendkívül fontos a munkahely biz-
tonsága is, mely szétverését tudatosan hirdeti az új neoliberális irányzat.
A biztos munkahely fontos minõségi kérdés, annak hiánya rendkívüli mér-
tékben negatívan hat a magánéletre. A munkáltatók részérõl a bizonytalan-
ság fenntartása tudatos eszköz, a versenyképesség, a profit növelése ér-
dekében a munkavállaló kiszolgáltatottságának növelése. A kollektív szer-
zõdések háttérbe szorítása, az elbocsátások megkönnyítésére vonatkozó
lépések, a munkavégzés egyre követhetetlenebbül történõ, annak rugal-
masságára való igény, a fekete- és a szürkegazdaság eltûrése mind ezt
mutatja. Ebben partner az EU jelenlegi vezetése és sok nemzeti kormány
is. A cinizmus is tetten érhetõ, hiszen a flexibiztonság valójában a radiká-
lis neoliberalizmus jegyében a munkahelyi biztonságot számolja fel. A
gazdaság, a tõke érdekeinek durva érvényesítése a munkavállalói érde-
kekkel szemben. 

Gál Rezsõ hozzászólásában bemutatta magát és a LIGA szakszerveze-
tet. Elismerését fejezte ki a házigazdák iránt a témaválasztás aktualitása
miatt. Tájékoztatást adott arról, hogy Magyarországon is „asztalon” van a
Munka Törvénykönyve változata, mely a flexibiztonság filozófiája szerint
kíván módosításokat tenni. Ezek ellen a LIGA szakszervezet fellép, mint
ahogy tavaly Budapesten egy nagyszabású tüntetést is szervezett a feke-
temunka ellen. Javasolta, hogy a CGTP vállaljon kezdeményezõ szerepet
a flexibiztonság negatív hatásainak bemutatására és annak kivédése cél-
jából legyen nemzetközi szakszervezeti összefogás.

A rugalmas biztonság – Tájékoztató a CGTP kongresszusáról
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